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Novo leto prinaša 
tudi nove težave 

Naša naloga p a  je, d a  j i h  rešimo! 
Ko anal iz iramo rezulta- zaloge so se  š e  v e d n o  pre-

p pos lovanja  v preteklem 
'6tu, lahko  ugotovimo, d a  
®ftto n a  števi lnih področ-

dela  dosegli  pomemb-
rezultate. Tako s m o  v 

'stu 1985 izdelali  pr ibl ižno 
0̂ % v e č  obutve, kot  v 

pre j šn jem letu. Več kot  
Polovico izdelane obutve  

îtto uspe l i  izvoziti n a  
•konvertibilno področje, 
Približno četrtino n a  
^zhod, četrtino p a  s m o  
Prodali n a  d o m a č e m  trži-

Na d o m a č e m  trgu 
?Шо imeli iz jemno uspe-

prodajno sezono po-
l^lad-poletje, medtem ko 

sezona jesen-zima ne
koliko m a n j  uspešna,  

4 u b  t e m u  p a  n a m  j e  
^^Pelo v MPM bistveno 
^• îžati zaloge. 

V s e  t o  s o  d e j a v n i k i ,  k i  
v® b o d o  o b  z a k l j u č n e m  r a -

p o  n a š i h  o c e n a h  
p r a ž i l i  v n e k a j  v e č j i  a k u -
l^ulaci j i ,  k o t  s m o  p l a n i r a -

to p a  n a m  j e  omogoči lo,  
, ^ s m o  o b  k o n c u  l e t a  lah-

0 i z v r š i l i  u s t r e z e n  p o r a -
o s e b n i h  d o h o d k o v .  

S o  p a  s t v a r i ,  k i  j i h  l a n i  
•̂ •smo z a d o s t i  d o b r o  r a z -
j^^sili. Š e  v e d n o  s m o  v ne-
. ^ t e r i h  p r i m e r i h  i m e l i  te-
9ve  s k v a l i t e t o  i z d e l a n e  

^outve i n  k o t  p o s l e d i c o  
^ k l a m a c i j e ;  k a s n i h  s m o  s 
Proizvodnjo  p a n c e r j e v ;  

počasi obračale. V s e  sla
bosti so  n a m  p r a v  gotovo 
nekol iko z m a n j š a l e  f inan
čni rezultat; za  v bodoče 
p a  so p r a v  v teh  točkah 
rezerve, katere  m o r a m o  
izkoristiti. 

K o  r a z m i š l j a m  o poslo
v a n j u  v letu 1986, m o r a m  
omeniti,  d a  b o m o  poslova
li v b is tveno spremenje
n i h  z u n a n j i h  pogoj ih  go
spodar jen ja,  p o  naši  pre
soji, pos labšanih  pogoj ih.  
Ti pos labšani  pogoj i  s e  
odražajo  p r e d v s e m  v na
s ledn jem;  

Nov dev izni  zakon 

Od l . j a n .  1986 d a l j e  n e  
razpolagamo v e č  z deviza
mi, katere  ustvar imo z iz
vozom, a m p a k  m o r a m o  
dev ize  tako j  p o  pri l ivu od-
prodati  pooblaščeni b a n k i  
in  j i h  odkupiti,  ko  že l imo 
izvršiti  plačilo v tuj ino.  
Letos b o m o  imel i  u v o z n e  
pravice n a  osnovi  našega  
uvoza  v letu 1984. S t e m  
se  odprav l ja  neposredna 
povezava  m e d  u v o z o m  i n  
izvozom, k a r  j e  p o  n a š e m  
m n e n j u  slabo. Poudariti 
p a  moram,  d a  n o v  dev izn i  
zakon n e  pomeni,  d a  so 
bili  v s i  naš i  napori  za  po
v e č a n j e  konvert ib i lnega 
izvoza v preteklosti  za-

v Vukovaru  j e  b i la  5. januar ja  odprta 
nova prodajalna (več o t e m  v nas lednj i  
številki). 

m a n .  Daleč od  tega! Vel iki  
napori  za  povečanje  kon
vert ib i lnega izvoza n a m  
n a m r e č  omogočajo, d a  
lahko ve l ik  de l  s v o j i h  
uvoznih  potreb pokriva
m o  z začasnim uvozom, 
s a j  n a m  j e  več ina  poslov
n i h  p a r t n e r j e v  pripravl je
n a  f inancirati  uvoženi  
material.  Zadn ja  leta s m o  
povečevali  tudi  naš  izvoz 
preko  dolgoročne proiz
v o d n e  kooperacije.  Oboje  
bo, o b  s p r e m e n j e n i h  de
v i z n i h  predpisih,  odločil
no z a  našo  oskrbo z mate
riali. 

Tečaj  i n  izvozne 
stimulacije.  

V letu 1985 s m o  bili  po
novno  priča dejstvu,  d a  
j e  d inar  v p r i m e r j a v i  z za
hodn imi  va lutami  deval
viral  m a n j ,  kot  j e  bi la do
mača  inf laci ja.  To pome
ni, d a  s m o  izvozniki  n a  
konvert ibi lno področje  v 
s labšem položaju.  Bo j imo  
se, d a  se  b o  taka teča jna  
politika v letu 1986 nada
ljevala, š e  posebno, če  
i m a m o  pred  očmi  u r a d n e  
ocene, d a  b o  in f lac i ja  na j
v e č  50 %. Ob t e m  p a  so s e  
v z a d n j i h  letih zniževale  
še  izvozne st imulaci je.  

(Nadaljevanje na 2. strani) 

Dve prvi 
občinski 
nagradi 

Kot ž e  veste, s m o  letos 
sodelovali  n a  obč inskem 
natečaju,  k i  j e  b i l  razpi
s a n  z a  n o v e  izvozno 
u s m e r j e n e  proizvodne 
programe v organizaci jah 
združenega dela,  i n  n a  
natečaju  z a  inovatorja le
ta v občini  Škof ja  Loka. 

Od s k u p n o  štirih pri ja
v l j e n i h  j e  k o m i s i j a  za iz
bor  inovatorjev  leta na
gradila s p r v i m  mestom 
inovatorje  naše  de lovne  
organizaci je  Janeza  Špi
ka, Jaiidza V e h a r j a  i n  Vi
l j e m a  Kogovška, z a  i z u m  
»izdelava vodi la  z a  izde
lavo cevastih jermenov.  

ŽnOVfICIJC 

Prav tako s o  n a  natečaj  
z a  n o v e  i zvozno  usmer je
n e  programe v gospodar
stvu občine  pr ispele  štiri 
pri jave.  Odbor z a  razvo j  
raziskovalne dejavnost i  
i n  svobodno  m e n j a v o  de
la je, n a  podlagi  strokov
n e g a  m n e n j a  projektnega 
sveta, dodel i l  prvo  nagra
do, v v i š in i  420.000.— d in,  
naši  de lovn i  organizaci j i .  

Za ustvar jene  dosežke  
v s e m  čestitamo! 

Karla  KRIŽNAR 
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Novo leto prinaša . . .  
Obremenitve go

spodarstva. 
Podatki, katere smo 

ob koncu leta dobili v DO, 
kažejo na  težnjo  po pove
čanju  obremenitev tako 
bruto osebnih dohodkov 
delavcev, kot tudi po po
večanju  obremenitev do
hodka DO. To pomeni, da  
si bo  od kolača družba 
odrezala še več  kot doslej, 
n a m  pa  bo ostalo man j .  
To j e  sicer v nasprotju z 
opredelitvami dolgoročne
ga programa gospodarske 
stabilizacije in  s parola
mi, katere j e  še  pred le
tom dni  uradna politika 
trosila v s e  vprek, vendar  
smo takih stvari že v a j e n i  
in  nas n e  presenečajo več. 

K a j  lahko  izboljša
m o  v n a š e m  poslova
n j u ?  

Edina smiselna pot je, 
da  n e  trosimo več časa i n  
besed za kritiko stvari, n a  
katere n e  moremo prav 
nič vplivati i n  pogledamo, 
k a j  lahko še  izbol jšamo v 
svo jem poslovanju. Mož
nosti za izbol jšanje  neka
terih stvari p a  so še. 

V letu 1986 načrtujemo 
izdelavo 2,3 mil i jona pa
rov obutve; to b i  ponovno 
pomenilo povečanje pro
izvodnje, z dobrim delom 
pa  ta plan lahko doseže
m o  ali tudi presežemo. 

Približno polovico te 
obutve n a j  b i  izvozili na  
konvertibilno področje. 
Če bomo to dosegli, bo  to 
veliko pomenilo za našo 
oskrbo z uvoženimi  repro-
materiali. 

Kot rečeno, družba s 
svojo ekonomsko politiko 
dohodkovno konvertibil
nega izvoza n e  spodbuja. 
To pa  pomeni, d a  j e  bol jš i  
rezultat v izvozu odvisen 
predvsem od nas  samih. 

K a j  lahko  storimo 
za to, d a  b i  v bodoče 
za naše  izdelke n a  
zahodn ih  tržiščih do
segli bol jše  cene? 

Rezerve za to so prav  
gotovo v izbol jšanju  posa

meznih  elementov našega 
nastopa na  tržišču, in  si
cer; 

— R a z v o j  i z d e l k o v :  pri
zadevati si moramo, da  
bodo naši izdelki po funk
cionalnosti, designu, em
balaži, itd. enakovredni  
izdelkom vodilnih svetov
nih  proizvajalcev. 

— K v a l i t e t a  i z d e l k o v  
je izjemno pomembna. 
Predvsem za zahod, pa tu
di za ostala tržišča mora 
biti izdelek brezhiben, 
brez n a j m a n j š i h  pomanj
kljivosti ali napak. T u  
imamo še n e k a j  rezerv. 

— D o b a v n i  r o k i :  v s a k  
kupec, predvsem pa za
hodni, hoče dobiti izdelke 
točno takrat kot j e  zahte
val  v naročilu. Da s m o  
sposobni točno izpolnje
vati roke, smo v letu 1985 
dokazali pri proizvodnji  
lahke obutve in  pri proiz
vodn j i  tekaških čevljev. 
Nismo p a  tega dosegli pri 
pancerjih, kasnih  smo tu
di  s surfom. Dokažimo v 
letošnjem letu tudi n a  teh 
programih, d a  smo spo
sobni točno planirati pro
izvodnjo in  izpolniti roke. 

— P r a v o č a s n a  n a b a v a  
materialov: pogosto sicer 
uspemo nabaviti  materia
le tako, da  proizvodnja te
če brez zastojev, vendar  
pa  na žalost še  vedno pre
večkrat pride do tega, da  
se pojav i jo  zastoji ali za
m e n j a v e  v proizvodnji  za
radi p o m a n j k a n j a  mate
rialov. Tega n e  s m e  biti! 
Dokažimo, d a  smo spo
sobni materiale dobaviti v 
roku, ko  le  te potrebuje
mo. 

— P o s l o v n i  p a r t n e r j i  v 
tujini: uspeh naše proda
j e  v tuj ini  j e  vel iko odvi
sen  od dobrega dela naših 
poslovnih partnerjev.  
Uspeli smo si ustvariti 
precej stalen krog kup
cev, s katerimi sodeluje
m o  dal j  časa in  imamo 
ugled solidnega proizva
jalca. Glejmo, da  n e  bomo 
tega ugleda zapravljali. 
Na drugi strani pa  bomo 
morali v primerih, k j e r  
posamezni kupci n e  
ustrezajo zahtevnosti na

Za i z v o z n o  k o l e k c i j o  o b č i n s k a  n a g r a d a  

V kratkem času več rešitev 
. . .Y  P''®t®klem m e s e c u  j e  b i l  v n a š i  d e l o v n i  organ iza

c i j i  i n tern i  n a t e č a j  z a  reš i tev  t e h n i č n e g a  p r o b l e m a  — 
tekaška  v e z  step-in.  K o m i s i j a  z a  i n o v a c i j e  j e  p r e j e l a  
štiri  rešitve.  

I d e j n e  i n  f u n k c i o n a l n e  s i s t e m e  a v t o m a t s k e g a  zap i
r a n j a  i n  o d p i r a n j a  s o  k o m i s i j i  z a  i n o v a c i j e  posredova
li :  K o n r a d  Jereb,  Marko Kavč ič  i n  Cveto G r u d e n ,  k i  j e  
pr iprav i l  k a r  d v e  rešitvi.  

K o m i s i j a  j e  s p o m o č j o  s t r o k o v n i h  d e l a v c e v  ocen i la  
rešitve.  Ugotovi la  je,  d a  v s e  štiri  reš i tve  i d e j n o  i n  f u n k 
c i o n a l n o  u s t r e z a j o  p o g o j e m  r a z p i s a  i n  pred lagate l j e  
nagrad i la .  K a r l a  KRIŽNAR 

log, iskati tudi druge po
slovne partnerje.  

— T r ž n o  k o m u n i c i r a 
nje:  če bomo uspeli  razviti 
dobre izdelke, j i h  kvalitet
no i n  pravočasno izdelati 
in  j i h  n a  pr imeren način 
prodati v tujino, moramo 
vse  bol j  poskrbeti tudi za  
to, da  bodo tudi potrošni
ki obveščeni o tem, kak
šen  j e  naš  izdelek, k j e  g a  
lahko nabavijo, itd. 

To pomeni, d a  bomo 
morali tudi v področje trž
nega komuniciranja (eko
nomsko propagando, po
speševanje  prodaje  in  pu-
bliciteto) vlagati vedno  
več truda in  sredstev. 

Prepričan sem, d a  lah
ko z uspešn im delom n a  
v s e h  področjih, katera 
s e m  omenil, čez n e k a j  let 
dosežemo, d a  bomo n a  
svetovnem trgu pomenil i  
še več  kot danes  i n  d a  bo-
n\o za  naše izdelke iztržili 
n e k a j  mark  ali dolarjev 
več. 

Prav nič n e  bomo dose
gli s tem, d a  b i  svo je  na
pake  prikrivali  z napaka
m i  drugih! 

č e  bomo tako izboljš^' 
vali  kvaliteto našega dela-
se  n a m  to n e  bo obresto
valo samo pri izvozu na 
konvertibilno področje-
ampak vsekakor tudi pr' 
proizvodnji  za vzhodna t r  
žišča in  pri  proizvodnji  za 
domači trg. Tudi  tržišče 
Sovjetske zveze, kot nase 
na jveč je  vzhodno tržišče, 
bo  v bodoče prav gotovo 
postalo vedno  bol j  zahteV' 
no, tako glede modeloy-
kvalitete p a  tudi cen. 
tisk n a  cene za prihodnje 
leto i n  zavlačevanje dogO' 
vorov j e  prav gotovo 
znak, d a  se  b o  to zgodilp-
Domači trg p a  postaja 
vedno  bo l j  zahteven zara
di  slabše k u p n e  moči 
za v isoko ceno bomo m®' 
rali potrošniku prav gotO' 
v o  ponuditi  kvaliteten, 
funkcionalen in  lep če
vel j .  

Dobro delati se  bo 
izplačalo. 

N a  r e f e r e n d u m u  v m®' 
s e c u  d e c e m b r u  s m o  s p r e '  
j e l i  t u d i  n e k a t e r e  spr®' 
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Ob rob sklepov 
delavskih svetov 

Delavski sveti: TOZD Proiz- 1985 potrdili predlog za izplačilo 
vodnja, TOZD Prodaja in DSSS drugega poračuna osebnih do-

na svojih zadnjih sejah v letu hodkov, s katerim bi dosegli 

\ z a č e t k u  d e c e m b r a  s m o  s p r e j e m a l i  s p r e m e m b e  p o m e m b -
s a m o u p r a v n i h  a k t o v  

f^erfa/yevanye z 2. struni) 
l ^ e m b e  v s i s t e m u  n a g r a 
j e v a n j a ,  k i  n a j  b i  n a s  
' S p o d b u d i l e  k b o l j š e m u  
"e'u.  P o m e m b n i  sta pred
vsem dve:  

Stimulaci ja n a  doseg 
plana odde lka  in  kvalite-

T a  st imulaci ja  poeno
stavljeno pomeni:  za v e č  
Izdelanih č e v l j e v  v e n e m  

M v̂u oz. mesecu  i n  za  
l^^njši odstotek škarta, 

° osebni  dohodek delav-
v odde lku  lahko bi-

?^veno večj i ,  lahko tudi d o  
p in  v e č  odstotkov. Poleg 

p a  de l i jo  isto usodo z 
delavci odde lka  tudi  v s i  
°stali, k i  oprav l ja jo  druge  
Unkc^e v pos lovnem pro-

V p r i m e r u  podpov-
PJ'ečnih rezultatov p a  b o  
^Gveda osebni  dohodek 
p h k o  tudi  slabši.  Kdor b o  
0 dobro razmislil,  bo  go-
v^vo ugotovil, d a  se  izpla-

dobro delati  in  d a  se  iz-
P^ča prizadevati  še  za 

° | ičino, izkoristiti delo-
čas, s a j  b o  tako priza-

®vanje tudi  ustrezno na-
^ ^ a j e n o .  

Stimulaci ja n a  obrača-
, zalog: ta st imulaci ja,  
1 ' z a j e m a  s a m o  t i s t e  d e -
«Vce, k i  p r i  s v o j e m  d e l u  
L ^ o s r e d n o  v p l i v a j o  n a  

i v ' ^ č a n j e  zalog, p o m e n i  
° o l j š a n j e  osebnega  do

hodka  v primeru,  če  bodo 
dosegli  bo l j še  obračanje  
zalog od  predvidenega,  
oz. pos labšan je  v pr imeru  
počasnejšega obračanja  
zalog. Delovni organizaci
j i  p a  p o m e n i  h i tre jše  
obračanje  zalog prihra
n e k  pr i  obrestih, k e r  j e  
treba n a j e m a t i  m a n j  kre
ditov, s labše  obračanje  
zalog p a  seveda  izdatke 
(obresti) in  s t e m  n iž j i  do
hodek. 

Če b o m o  te opredel itve 
upoštevali  vsi, s e m  pre
pričan, d a  lahko s pozitiv
n i m i  dosežki  več  kot nev
tral iziramo negat iven 
vp l i v  e k o n o m s k e  politike, 
katerega pr ičakujemo.  S 
poštenim de lom v s e  leto 
se  p r a v  gotovo lahko na
de jamo,  d a  b i  tudi  o b  pri
h o d n j e m  n o v e m  letu lah
ko  o s v o j e m  de lu  napravi
li pozit ivno oceno. Dej
stvo, d a  j e  kolektiv  A l p i n e  
v preteklosti  v e d n o  bil  
kos  s v o j i m  nalogam, m e  
u t r j u j e  v prepričanju,  d a  
bo  tudi  letos tako. Upošte
vati  p a  moramo, d a  s e  re
zultati našega  dela  n e  
o c e n j u j e j o  v e č  p o  žirov-
s k i h  ali jugos lovanskih  
kriteri j ih,  a m p a k  s a m o  še  
v sve tovnem merilu.  

T o m a ž  K O Š I R  

predvideno raven osebnih do
hodkov v letu 1985 v primerjavi 
z našo konkurenco in delovnimi 
organizacijami v občini. To iz
plačilo pa j e  bilo izvršeno tudi 
ob predpostavki, da bomo dose
gli načrtovan finančni rezultat 
in da ne poslabšujemo razmerja 
med osebnimi dohodki in aku
mulacijo, ki ga določa družbeni 
dogovor. 

Obravnavali in sprejeli so pla
ne za leto 1986. Poleg običajnih 
planov, so bili za leto 1986 pose
bej izdelani š e  mesečni plani za 
montaže, ki bodo osnova za 
obračun stimulacije na kvaliteto 
in v zvezi s tem so DS sprejeli 
tudi faktorje kakovosti. Posebej 
j e  bil obravnavan in sprejet tudi 
plan obratov zalog ter seznam 
del oz. nalog, na katerih j e  oseb
ni dohodek delavcev odvisen od 
koeficienta obrata zalog. 

Nadalje so vsi delavski sveti 
obravnavali in potrdili še pove
čanje urnih postavk za 100 %, 
koeficient uspešnosti delovne 
organizacije pa se zniža od 1,60 
na 1,00. To pomeni okrog 25% 
viš je  osebne dohodke v letu 
1986; povprečje OD v začetku le
ta 1986 pa bi tako znašalo nekaj 
nad 60.000.— din. 

Sprejete so bile višine stimu
lacij za prevoženi kilometer šo
fer jev  in delavcev na službenem 
potovanju in višine prejemkov 
delavcev, ki so odvisne od pov
prečnega OD delavcev v gospo
darstvu SR Slovenije v devetih 
mesecih prejšnjega leta. DS 
TOZD Proizvodnja j e  potrdil 
predlog razpisne komisije, da se 
na delo in naloge »individualni 
poslovodni organ — direktor 
TOZD Proizvodnja« imenuje An
tona Klemenčiča, ki izpolnjuje 
vse  pogoje razpisanih del in na
log, za dobo 4 let, od 1.1.1986 do 
31.12.1989. 

Za delovne naloge »vodenje 
proizvodnega oddelka šivalnice« 
j e  bila imenovana Martina Gre-

gorač, za dobo 4 let, ker izpol
nju je  vse  pogoje; na delovne na
loge »vodenje proizvodnega od
delka termoplasti« pa se ne ime
nuje nikogar od prijavljenih 
kandidatov. 

Zaradi nemotenega poteka de
la pa se na ta dela in naloge raz
poredi Ciril Vidmar, ekonomski 
tehnik, za določen čas 1 leta od 
1.1.1986 do 31.12.1986. 

Potrjeni so bili še predlogi za 
odpise in 50 % znižanje cen ko
lekcije športne obutve, ki jo j e  v 
letošnji sezoni uporabljal kupec 
Slovenijašport. 

Delavski svet TOZD Prodaja 
j e  sprejel še sklep, da se odobri 
investicija v prodajalni Novo 
mesto in sicer nakup lokala v iz
meri 479 m\ za 26 milijonov din. 

Delavski svet DSSS j e  potrdil 
še viš je cene za kosila za delav
ce Alpina 500.— din, za ostale pa 
650.— din. Za zunanje delavce 
pa  se poviša tudi cena malic in 
sicer na 350.— din. 

Delavski svet delovne organi
zacije pa j e  sprejel še samoupra
vni sporazum o temeljih plana 
ekonomskih odnosov s tujino 
SR Slovenije za obdobje 
1986—1990. Podprejo se usmeri
tve SR Slovenije na področju 
ekonomskih odnosov s tujino, 
vendar Alpina zaradi izredno in
tenzivnega povečevanja izvoza v 
dosedanjem razdobju planira 
3 % letno rast konvertibilnega 
izvoza in priliva. 

Sprejme s e  poslovnik o delu 
komisije za inovacije v predlože
ni vsebini, odobri plačilo kilome
trine za prevoz Petru Jerebu za 
obisk TČS — oddelek v Žireh in 
odobri službeno potovanje v 
ZDA in Kanado Jožetu Bogata
ju, Tonetu Možini in Tonetu 
Kavčiču. 

A. K. 

•5|SP5n«ERKj^-^55Sfcn«. 
)11 della nave' 

da Fotocoli 

T o k r a t  s e  n a m  j e  o g l a s i l a  v s a  j u g o s l o v a n s k a  s m u č a r s k a  e l i ta  
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Investicije v TOZD Proizvodnja v letu 1986 
Vsekakor  b o  z a  A l p i n o  v 

letu 1986 n a j v e č j a  investici ja  
g r a d n j a  n o v e  pro izvodne  h a 
le  v Gorenj i  vas i  i n  obnav l ja
n j e  obstoječih pro izvodnih  
i n  ostal ih prostorov. 

Ostale investici je so 
u s m e r j e n e  š e  v dopolnitev 
opreme pri kooperantih, del
no tudi v naših oddelkih in 
dokončanje investicij  iz leta 
1985. Od opreme — s t ro jev  
predstavl jata  zdaleč največ
j e  zneske  s tro j  za  br izganje  
pancer jev  in kopirka z a  
orodjarno. V obeh primerih 
so izgledi za  fizično dobavo 
šele v začetku leta 1987. Ta
k r a t  bo potreba z a n j e  š e  več
j a  kot j a  danes,  s a j  bo dotra
janost  obstoječih s t ro jev  š e  
toliko večja,  k a j t i  delo j e  ve
činoma troizmensko. 

Pri našem kooperantu 
»Tatjani Marinič« v Novem 
Marofu bomo postavili š e  
tret j i  tekoči t rak  in s tem 
pridobili od m a j a  1986 d a l j e  
v s e  planirane zmogljivosti 
izdelave zgornjih delov obu

tve, tako  kot  j e  bilo dogovor
jeno. 

V oddelku 624 bomo poso
dobili tehnologijo priprave 
obutve za direktno nal ivanje  
PU na Desmi, k a r  zahteva 
k r a j š a  l ini ja  z ustrezno opre
mo. 

V vzdrževalni službi s e  le 
z a m e n j a j o  ali dopolnijo 
manj š i  stroj i  in p a  dotrajani  
osebni avtomobili. 

v prodajni  mreži  
le v obetajoče prodajalne 

v letu  1986 b o m o  v m a 
loprodajn i  m r e ž i  investi
rali s k u p n o  130 mi l i j onov  
d in.  Za investici je, to j e  
novogradn je  proda ja ln  i n  
več je  o b n o v e  j e  n a m e n j e 
n i h  111 mi l i jonov,  z a  in
vest ici jsko v z d r ž e v a n j e  
10 mi l i jonov,  tehnično 
o p r e m o  5 m i l i j o n o v  i n  z a  
tekoče v z d r ž e v a n j e  4 m i 
l i jone  d inar jev .  

Med v e č j i m i  investici
j a m i  n a j  o m e n i m  l e  L ju
bl jano,  proda ja lno  n a  
Kraigher jev i  ploščadi, 
Sarajevo III, k j e r  s m o  lo
kal  ž e  k u p i l i  i n  b o  p o  no
v e m  letu pr imopreda ja  
prostorov, v Slavonski  
Požegi, k j e r  j e  s e d a j  ž e  
prodajalna,  j o  b o m o  ure
dili,  d r u g a  več ja  adaptaci
j a  b o  v Celju, v Beogradu 
I b o m o  prodaja lno  n a  no
v o  opremi l i  in  uredi l i  še  
nekatere  druge  stvari. 

Že i z  kratkega f i n a n 
čnega pr ikaza j e  razvid
no, d a  b o  n a  razpolago 
m a l o  sredstev, zato b o m o  
le  ta porabil i  p redvsem 
z a  nada l j evan je  ž e  zače
t ih  investicij,  pri  č e m e r  j e  

i z j e m a  le  Slavonska Po-
žega. 

Podobna strategija in
vest i ranja  b o  ve l ja la  tud i  
v pr ihodnje .  Vlagali  b o m o  
v obstoječe prodajalne,  v 
novogradn jo  p a  l e  n a  iz
r e d n o  obetajočih lokaci
jah .  

To pomeni ,  d a  b o m o  
sproti anal iziral i  tržišče, 
p o  načel ih,  k i  s m o  j i h  do
ločili  ž e  pred  leti; to je, 
k a k š n a  j e  absorbci jska 
m o č  določenega tržišča, 
al i  preprosteje:  ko l iko  b o  
m o č  n e k j e  prodati. 

Zavedamo se, d a  še  n e  
pokr ivamo tržišča i n  d a  
s o  še  mesta, k j e r  bi  b i lo  
dobro  imeti  prodajalno.  
Tako  s e d a j  n i m a m o  pro
d a j a l n e  v Makedonij i ,  
k j e r  je, zlasti v Skopju, v e 
l ika  možnost  prodaje.  Ta
k i h  invest ici j  se  b o m o  lo
tili, če  b o m o  dobi l i  pr i
m e r n o  lokaci jo  z a  proda
jalno.  

Torej, naša investici j
s k a  polit ika b o  d o k a j  pri
lagodl j iva,  čeprav s o  n a š e  
usmer i tve  sicer d o k a j  ja
sne.  Ivan CAPUDER 

Od invest ici jskega vzdrže
v a n j a  bo n a j d r a ž j a  m e n j a v a  
kritine n a  hali montaže in 
sekalnice, ki  j e  od leta 1969. 
Istočasno planiramo tudi to
plotno izolacijo ostreš ja,  s a j  
j e  s e d a j  zaradi strehe v pole
tnih mesecih v hali vročina, 
pozimi p a  izgubimo veliko 
drage  toplotne energi je .  

Celotni investici jski  plan 
j e  pravzaprav  le nadaljeva
n j e  in uresničitev zastavlje
nih ciljev, ki  so  s e  nam v ne
k a j  primerih odmikali. Z do
končanjem teh investicij  bi 
dosegli v Alpini neko uskla
jenost  med zmogljivostmi 

oddelkov finalnih proizvodov 
in oddelkov za izdelavo zgor
nj ih  delov obutve, s katerimi 
dosežemo spričo sovlaganja 
dolgoročno sodelovanje % 
preskrbi  z zgornjimi deli 
obutve. 

N a d a l j n j e  invest iranje  A l '  
p i n e  v p r i h o d n j i h  n e k a j  letih 
p a  n a j  b i  b i lo  močneje  
u s m e r j e n o  v kval itetni  raz
voj,  to j e  sodobnejšo  opremo, 
bo l j šo  tehnologijo,  učinkovi
tejši nastop  n a  tržišču, 
p a  l a h k o  d o s e ž e m o  le  z večjo 
produkt ivnost jo  i n  boljšo 
kakovost jo  izdelkov.  

A n t o n  K L E M E N C I C  

Sašo Robič in Robert Žan 
uspešno štartala 

T a  dva  naša  reprezentanta s t a  s e  sredi decembra oglasi
la v naši  servisni  delavnici, k j e r  so j i m a  pripravl jal i  čevlje. 
Robert in Sašo  s t a  ž e  k a r  n a  začetku sezone začela  uspešno. 

V evropskem pokalu s t a  bila med prvimi, od dvajsetega 
pa t j a  okoli tr idesetega mesta  s ta  s e  uvrščala k a r  pogosto. 

Pogovor j e  tekel pred tekmovanji  v La Villi, Madoni d' 
Campiglio in Kran j sk i  g o r i . . .  

Kako torej  ocenjujete  ta  štart? 
Sašo  Robič: »Zadovoljen sem, ker  rezultati kažejo, da 

s e m  v formi.« 
Robert Žan: »To, k a r  s e m  doslej  dosegel, mi pomeni mo

čno spodbudo za naprej.« 
Prav  zanimivo bi bilo izvedeti, k a j  tema dvema mladima 

tekmovalcema pomeni, d a  imata v reprezentanci že  s v e t o v n o  
uve l jav l jene  smučar je :  Križaj  a.  Strela, Petroviča . . .  

»To n a m a  pomeni predvsem spodbudo, s a j  v s a k  trenu
tek lahko oceniva, koliko s v a  že napredovala. Na v s a k  način 
pa j e  n a j i n a  žel ja,  d a  s e  uvrščava do tridesetega mesta.« 

K a j  p a  menita o sodelovanju z Alpino, čevlji,  serviser
j em? 

Robert Žan: »Zelo v redu je ,  tudi čevlj i  so  odlični, pa s® 
serv i ser j i  s e  potrudijo, skratka,  v s e  j e  zelo lepo urejeno.« 

Sašo  Robič: »Menim, d a  so stvari  v Alpini ure jene  bolje-
kot pri  drugih f i rmah in da za n a s  zelo skrbi jo.  To v e l j a  tako 
za opremo, kot  za  s a m  odnos do tekmovalcev.« 

Torej,  naši  — kar  tako napre j  — in srečno!  N. P. 

Sašo Robič  i n  Robert 2 a n  v n a š i  serv isni  de lavnic i  



коко umnRiofflo 
Veliko smo odvisni 

od realnega tečaja d inar ja  

Uspešno v Holandiji 
Pred n e k a j  leti srno pričeli sodelovati  s ho landsko  f i r m o  

I *Po. Posel se  j e  o d  s k r o m n i h  začetkov hitro razširil, tako 
b o  p o  predv idevan j ih  z a  leto 1986 dosegel  330.000 parov, 
tega b o  60 % ženske  obutve, 40 % p a  v programu Kolo

rado. 
Firma Aspo proda n a  Ni

zozemskem in n e k a j  tudi v 
Sosednjih državah letno 
•̂5 mil i jona parov  obutve.  To  

obutev v g lavnem k u p u j e  v 
•Jugoslaviji, Italiji in Portu
galski. Po prometu j e  največ-

tovrstna f i r m a  na Nizo-
zemskem. Deluje po sistemu 
J^inimalnih stroškov in veli-

prometu. V prodaji  de-
'ajo samo š t i r j e  l judje .  Skup
no pa zaposluje jo okrog 
dvajset  l judi.  
. Značilno za tega kupca j e  
jzredno dobro poznavanje  
tržnih razmer  in zaradi tega  
^ Prodaji vedno dosežejo pla-
^irane količine. 

Da dosega jo  tudi rezulta-
I pa mora jo  pripraviti ho-
•andskim razmeram primer
ijo ponudbo — t ako  po vrst i  
Izdelka, kakor  tudi  po cenah .  
'čredno neugodno za n a s  
Proizvajalce j e  pr i laga jan je  
Zahtevam končnih kupcev 
Slede oznak. Večji  kupci za-

tavajo s v o j e  etiketiranje.  
Velike težave imamo tudi 

Pri vk l jučevan ju  v nj ihove 
^Gnovne zahteve. Nizozem-

j e  država, ki ne  pozna 
"jf laci je,  tu v lada popolnoma 
Svobodno tržišče. 

Ob našem obisku v Holan-
d'ji decembra, so tekli dogo-
vori o cenah za sezono jesen-

1986. Kl jub  temu, d a  
^rtio uspeli nekoliko dvigniti 
riaše cene, š e  vedno niso do-
•Уојј visoke, da bi lahko po-
. rili naše hitro rastoče stro-
ske in reži jo  v celoti. V času, 

nam družba skozi r a s t  te

č a j e v  priznava samo 
40—70'% inflacije,  s e  n a m  
š k a r j e  med stroški  proizvod
n j e  in izkupičkom v dinar j ih  
z m e r a j  bol j  odpirajo. Celo
ten n a š  izvoz na Zahod in š e  
bol j  n a  Vzhod posta ja  dohod
kovno vedno slabši.  Ob tem 
pa ugotavljamo, d a  j e  tudi 
konkurenca n a  domačem tr
g u  vedno bol j  neizprosna in 
ne  d a j e  več  velike akumula
cije. V s e  to kaže, kako j e  po
slovanje  odvisno od naše  
ekonomske politike. 

Tudi to leto ne  pričakuje
mo, d a  bi dosegli realni teča j  
d inar ja  in s tem ustrezno do
hodkovno stimulacijo izvoz
nikov. Treba bo izkoristiti 
v s e  rezerve znotraj  delovne 
organizacije, d a  bomo ohra
nili pozitivne poslovne rezul
tate in preživeli trenutno ze
lo s labe  čase  za  izvoznike. 

V e n d a r  p a  se  m o r a m o  v s i  
s k u p a j  zavedati,  d a  j e  izvoz  
še  v e d n o  n a š  ed in i  i zhod  — 
tako delovne organizacije, 
kakor tudi družbe. Zaradi 
tega p r i č a k u j e m  proti k o n c u  
nas ledn jega  leta ž e  prve  po
zit ivne p r e m i k e  v pr id  sti
m u l i r a n j a  izvoza. V s e m  j e  
n a m r e č  jasno,  d a  trenutno 
sprejeti  predpis i  n ikakor  n e  
bodo  spodbu ja l i  izvoza i n  b o  
naša  s k u p n a  d e v i z n a  b lagaj
n a  k m a l u  prazna.  Tako b o  
vsekakor  treba poiskati take  
načine  i n  spodbude,  d a  bo
m o  k o n č n o  prišl i  d o  dohod
kovnega  mot iva  izvoza. 

Bojan  STARMAN 

j e  pogo j  z a  dober  izvoz  

Aktua ln i  interv ju  

Naša 
današnja 
odločitev 

v luči 
leta 1990 

»Zaradi vp l ivov  oko l ja  j e  planirati  v s e  težje,« zatrdi To
n e  Eniko  ž e  k a r  n a  začetku . . .  

»Okolje, ki j e  med drugim tudi jugoslovanska politika, j e  
v s e  tež je  predvidljivo. Toda plan n a j  bo tak, d a  bo tudi v ta
kih razmerah prispeval k uspešnemu poslovanju.« 

K a k o  n a j  to nared imo?  
»Razpolagamo že z veliko podatki, ki  j ih  zanemarjamo.  

Če bi j ih  uporabili pri poslovnih odločitvah, bi bilo m a r s i k a j  
drugače. 

Naše stališče bi moralo biti: čimbolj natančno predvideti 
posledice d a n a š n j i h  odločitev.« 

Morda k a k š n o  besedo v e č  o t e m ?  
»Ločiti moramo planiranje  od operativnega planiranja.  
Naša naloga je ,  d a  čimbolj  natančno predvidimo vplive 

okolja,  o katerem smo že govorili. 
Tudi v s istemu »galopirajoče« inflaci je  skušamo vendar

le upoštevati ugotovitve (načela), ki  v e l j a j o  za  tovrstne raz
mere. Konkretno in na primer  — uporabl ja t i  LIFO metodo, 
po ka te r i  g r e  zadnj i  ma te r i a l  prvi  v e n  — p o  zadn j ih  ce
nah . . .  

— vpraševat i  se, k a j  glede na inflacijo in ostalo okolje 
napraviti 

— dolgoročno sodelovanje z dobavitelji  materialov 
— čimveč sredstev  pokrivati z dolgoročnimi viri  (dolgo

ročni krediti in lastna sredstva  — viri).« 
Človek i m a  občutek, d a  j e  p lan i ran je  v n a š i h  razmerah  

nesmise lno?  
»Tudi v nepredvidljivem okolju ima planiranje  svo j  po

men in smisel,  če vključimo elemente, ki  vodi jo k uspešnej
šemu poslovanju.« 

K a j  l a h k o  to petletno obdob je  p o m e n i ?  
»Postaviti moramo trdne osnove, d a  bomo lahko v svetu 

k a j  pomenili. Torej  postaviti temel je  za 75 % izvoz proizvod
nje,  oz. 50 % na konvertibilno tržišče. To potegne za seboj  ve
liko in zahteva od nas  mars ika j .  

O s t a j a  polno vprašan j ,  industri ja  s e  seli, kako  bo z oskr
bo, akumulacijo, osebnimi dohodki.« 

K a j  n a m  preostaja? 
»Če bomo delali smotrno, lahko upamo, d a  bo naše  kvali

tetne izdelke možno prodati n a  svetovnem tržišču, torej  po 
svetovnih cenah. Pri tem moramo težiti, da bomo prodajali  v 
v i š j ih  cenovnih razredih. 

Gre za celovitost naše  kvalitete: kvalitetno trženje,  kva
litetno proizvodnjo. 

Iz tega  izhaja,  d a  n e  širimo montažnih zmogljivosti, 
temveč v lagamo v pripravo, šivalnice . . .  

Toda š e  vedno s e  nismo opredelili, ali kupiti super stroj, 
ali vendarle  delati (in konkurirati) s poceni delovno silo.« 

T u  s o  torej  stroški, dev i ze?  
»Vemo, d a  bomo naslednjih pet  let z devizami zelo ome

jeni. Oživ l jan ja  š e  ni videti. Smo pa izredno močan uvoznik, 
ob tem p a  o k o l j e  ne  stimulira posebno  svetovnih  proizvajal
cev.« 

K a k š n a  j e  torej  pot? 
»Sigurno zelo f leksibilen (prilagodljiv) plan, u s m e r j e n  

dolgoročno. S togostjo ne  bomo nič dosegli. 
Zavedati pa s e  moramo, d a  d a n a š n j a  odločitev vpliva n a  

naše  možnosti v letu 1990. Zato pa moramo temeljito ugoto
viti, k j e  smo,« j e  zaključil  Tone Eniko. N. P. 
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Leto se izteka, podoben j e  utrip, k i  s e m  ga občutil 

Od prevzema materiala do  kave j e  dolga pot 
K a j  s e  dogaja pred Novim le

tom, sem se vprašal. Tole ne bo 
analiza, niti strokovna ocena do
gajanj .  

Sprehod pa j e  le; tu in tam 
»ocvirki«... 

Pri Jerneju Petemelju v prev
zemnem oddelku j e  razmeroma 

mišljajo le o plači, temveč tudi 
k a j  o delovnih pogojih. Kdaj bo
do odsesevalne naprave? 

Človek s e  mora nekoliko ne
prijetno počutiti pred temi plo
čevinastimi zasloni. 

»Toda že septembra so nam 
obljubili, da bodo odsesevalne 

f 
P o s l o v n o  l e t o  
m a t e r i a l a  

z a k l j u č u j e m o  z d o k a j  s p r o t n i m i  d o b a v a m i  

mirno. K a j  neki s e  dogaja? »Za
res, letos kaže, da so dobave ma
terialov bolj sprotne in j e  druga
če kot lani, ko smo prav pred no
vim letom imeli veliko dela. Ka
že, da so s e  na to vsi pripravili, 
posebno v skladiščih, k jer  bodo 
imeli te dni inventure, j e  nerod
no, če v zadnjem hipu prihaja 
veliko materiala. Vendar š e  pri
čakujem material za Beneco ...« 

V prikrojevalnici, ki predsta
vl ja  nekako začetek proizvod
nje, so š e  kar zadovoljni. 

Prej smo delali za Evelyn, ve
like količine, sedaj za domače tr
žišče. Proizvodnja kar dobro te
če, posebnih težav ni. Le na pri
hranek pri materialu so premalo 
nagrajeni, povedo. 

Lojze Poljanšek j e  kratek: 
»Vse j e  okej. Kaj  pričakujem? 
najbolj s e  bo »klalo« tedaj, ko se 
bo menjala proizvodnja. Pri se
kanju umetnih materialov j e  
treba manj delavcev; ča so mate
riali naravni, j e  dela veliko več. 
Mi tu s e  moramo prilagajati tra
kovom. Včasih delamo tudi k a j  
na rezervo. 

Z materiali trenutno nimamo 
težav, kar pa zadeva normative 
in prihranke pa trdim, da so ve
liko boljši (spodbudnejši) indivi
dualni prihranki, kakor skupin
ski (oddelčni). Moram reči, da se 
večino sučemo v krogu, od kate
rega smo medsebojno odvisni: 
količina — material — delovna 
sila.« 

V težki šivalnici menjavajo 
proizvodnjo; od vzorcev in »co
pat« za pancerje, dopustov, na 
Jean Janina, itd. Stvari se dobro 
odvijajo; Ljudje  — za razliko od 
zadnjega sprehoda — ne raz-

  

v t e ž k i  š i v a l n i c i  s e  s p r a š u j e j o ,  k d a j  b o d o  u r e j e n e  o d s e s e v a l '  
n e  n a p r a v e  

naprave delale, pa ni še nič. Si
cer pa ni čudno, s a j  delajo . . . . ,  
če bi mi delali tako, še za sol ne 
bi zaslužili«. Da ne bo pomote: 
ne gre za naše delavce! 

Ustavim s e  pri štrobi izdelavi 
— š ivanje steljk. Norma zahte
vna, roke trpijo . . .  

Smo ravno na pragu nove pro
izvodnje, zvemo v sekalnici. Pri
čakujemo veliko premikov že v 
prvih dneh novega leta. 

Proizvodnja obutve ze Evelyn 
v montaži vliva dobro voljo. Do
sti se naredi, ni izmeta. 

»To j e  pogoj za dobro storil
nost, kakovost in red«, pove Vin
ko Podobnik. 

Tu so novi stroji, elektronski. 
Dva stroja za oblikovanje ope-
tja.  Premalo j e  cenjeno to delo, 
izvem mimogrede . . .  

»Spizenzvvickmaschine« — 
stroj  za cvikanje konic, kar  dva 
sta tu, dobro delata«, meni 
Franc Filipič. »Stroj za pribija-
n j e  peta j e  zahteven, s a j  se j e  
treba tu priučevati kar dva me
seca«, trdi Franc Dolinar in ni 
zadovoljen. »Stroj j e  že dober, 
toda nič s e  ne pozna pri grupi in 
plači. Nekateri na drugi strani 
po pol leta dela na drugih fazah, 
zaslužijo ravno toliko.« 

»Proizvodnja res dobro teče«, 
• nadaljuje Vinko Podobnik, »toda 

na eni izmeni smo morali 
zmanjševati proizvodnjo, ker 
obrat Gorenja vas  zaradi po
manjkanja materialov ni mogel 
izdelati dovolj gornjih delov. To 
j e  škoda«. 

Obeti? »Moram reči, da so sla
bi. Pred nami j e  izdelava kolek-

Pri n a r a v n i h  m a t e r i a l i h  j e  p o t r e b n o  v e č  z n a n j a  i n  p o z o r '  
n o s t i  
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^troji s o  v redu, l e  sestavni de l i  n i so v edno  na jbo l j e  pr iprav
l jen i  

Stroja z a  c v i k a n j e  k o n i c  s t a  z e l o  d o b r o d o š l a  

^ a r t a  j e  m a n j ,  p r a v i  F r a n c  D a r i n k a  C a d e ž  p o p r a v l j a  r e -
" u r  k l a m a c i j e  z g o r n j i h  d e l o v  

Ključ v svet j e  naša velika 
odgovornost 

Ћ 

Orodje za nov smučarski čevelj, ki  n a j  bi ga uspešno prodajali na 
ameriškem tržišču. 

cije za pomlad-poletje; ročno cvi
kanje opank, menjave ljudi, ki 
bodo nezadovoljni...« 

Finiš: kot drugje, j e  tudi tu va
žno, kakšne so serije. »Imamo 
dobro povezavo z montažo; kar 
ni dobro, vrnemo, da se popravi. 
Defektov ni. »Sare«, ki j e  bila 
prejšnja leta v omari, tudi ni«, 
ocenjuje Lojze Strlič. 

Vstava opetnikov, dobrovoljna 
dekleta . . .  Ko povprašam o de
lu, se zamislijo: Stvari ne gredo 
najbolje skupaj, trdijo, v s a j  v za
četku. Toda norma j e  1500 parov 
dnevno. Ni malo, če nagaja!  

Tudi na strojih za oblikovanje 
opetja pripombe; »Tudi tu naga
ja; gornji del se guba: potem j e  
treba stvari razdirati in čas hi
ti.« Torej nepotrebni stroški; k j e  
so vzroki? 

»Reklamacij trenutno ni veli
ko«, povesta Darinka Čadež v pri-
krojevalnici in Franc Mur v 
montaži. 

Sicer jo  največ odlepljenj pe
ta, neenakih gornjih delov, kom
binacija naravnega in umetnega 
materiala, ki »ne sliši« najbolj  
skupaj, itd. 

V orodjarni j e  mrzlično. Prav
kar so skončali zahtevno orodje 
za nekoliko spremenjen model 
MSX za ZDA in vzorci bodo os
nova za nadaljnje dogovarjanje 
s kupci. Stvar j e  bila, kot kaže, 
zahtevna, s a j  so orodje ob vsej,  
že dokaj izpopolnjeni domači 

tehnologiji in znanju, lahko do
delali s pomočjo Etc iz Cerkna, 
ki ima tudi tako imenovano ži
čno erozijo. Sprememb j e  kar 
veliko, preden j e  odlitek go
tov . . .  

Povprašem, kako bo z nagra
jevanjem takih projektov. Sigur
no se bo poznalo pri obračunu?! 

Toda hip za tem vprašanje: 
Kako lahko v prodajalnah neka
teri zaslužijo skoraj  18 starih 
milijonov? To da misliti — ob 
globokem vtisu ustvarjalno
s t i . . .  

Pa pustimo analize pristoj
nim! 

Tudi v »plastiki « j e  mirneje. 
Najvišji vrh proizvodnje, ko 

so delali na štiri izmene, j e  mi
mo. Teče proizvodnja za domače 
tržišče; kakšnih večjih težav ni 
čut i t i . . .  

Pri koncu smo; namreč v ek-
speditu. Nalagajo škornje za 
Sovjetsko zvezo, za domače tr
govine le š e  pancerje in apreski. 
Tudi tu ni toliko dela, kot v pre
teklih masecih, ko j e  bila po
trebna stalna pomoč tudi iz dru
gih služb. Ko se vračam, zavi-
jem v kuhinjo. Ko temeljito za
služim, mi prijazno ponudijo ka
vo, pozabim nanjo . . .  

Pa vseeno: Vsem v novem letu 
uspehov obilo, pa potrpljenja in 
še kaj .  Vsega bo potrebno. To ni
so fraze. 

Nejko Podobnik 
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R A Z G O V O R  Z A  U R E D N I K O V O  MIZO n a  t e m o :  OCE
N J U J E M O  S P O G L E D O M  V P R I H O D N O S T  s t a  v o d i l a  N e j -
k o  P o d o b n i k  i n  T a t j a n a  M o h o r i č ,  z a p i s k e  j e  p r i p r a v i l a  A n u -
š k a  K a v č i č .  

S o d e l o v a l i  s o :  V e n c e s l a v  K r i s t a n ,  T o n e  E n i k o ,  N a t a š a  
D e m š a r ,  J e r n e j  P e t e r n e l j  i n  M i l o m i r k a  G n j a t o v i ć .  

1. Kateri s o  p o  v a š e m  m n e n j u  
v tem trenutku  n a j b o l j  pereči 
prob lemi?  K a k o  delati  v pr ihod
n je ,  d o  b o  težav  m a n j ?  

Vences lav  KRISTAN: 
Ko govorimo o težavah, bi naj

p r e j  omenil, da  j e  čudno, da  smo 
imeli k a r  dva  zelo močna pora
čuna v zadnjih dveh mesecih, 
celo leto pa  zelo nizke osebne 
dohodke. Mislim, da  s tako poli
tiko, ko inf laci ja  tudi prispeva 
svoje,  v bodoče ne bi več kazalo 
nadaljevati.  

V zvezi z delom na naši liniji 
lahko rečem, da  smo edini, ki ni
smo š e  uspeli doseči plana in g a  
bomo komaj .  Svoje  j e  prispevalo 
tudi to, ko j e  morala redna mon
taža pomagati pri izdelavi sto-
parske  kolekcije vzorcev, čeprav 
j e  to dobro In bo prav  gotovo pri
spevalo, da  bo drugo leto s tem 
m a n j  težav. Seveda bi bilo š e  bo
lje, če bi imeli poizkusno proiz
vodnjo 200 parov in bi tu ugoto
vili morebitne napake  in odpra
vili določene težave. 

Kasnimo pa  v glavnem zato, 
ker  smo pomladi prepozno zače
li in zato, ker  v Alpini niti v pe
tih letih nismo razvili nekega  
modela, ki bi g a  lahko delali na
prej .  Tako smo prisil jeni upošte
vati modne težn je  in s tem pre
delovati forme n a  zadnji  vstop, 
kar  j e  zahteva v zadnjem času.  
Ni bilo modela, s katerim ne bi 
imeli tudi težav z izdelavo. Zara
di materialov letos nismo imeli 
večjih težav, tako kot j e  bilo 
p r e j š n j a  leta; seveda pa večkrat  
ni bilo ustreznih sestavnih de
lov, oziroma smo j ih,  v cil ju 
zmanjšat i  zaloge, dobivali v ko
m a j  zadostnih količinah. Če gle
dam proizvodnjo kot celoto, ugo
tavl jam, d a  so bile večkrat  teža
v e  zaradi neustreznega materia
la (umetni materiali, materiali 
za surf,  ipd.). 

Drugače pa  ocenjujem odnose 
med linijami podobno, kot j e  bi
lo pred leti med tozdi, čeprav j e  

seveda s e d a j  potrebno m a n j  ad
ministracije, k a r  j e  prav  gotovo 
dobro. Čutiti pa  j e  neko nestrp
nost, vendar  vseeno kar  uspešno 
sodelujemo. Določene člene v te j  
verigi  pa  bo potrebno š e  ojačati, 
s a j  vemo, d a  j e  ver iga  toliko mo
čna, kot j e  močan na j š ibke j š i  
člen. Pomembno je,  da imamo 
tak program oz. model, ki g a  j e  
določena s t ruktura  ljudi sposob
na obvladati. 

Drugače pa mislim, da  smo s e  
pri sindikatu o problemih proiz
vodnje  letos premalo pogovarja
li. Obremenjeni  smo bili z drugi
mi zadevami in sicer smo obrav
navali n a j v e č  zahtevkov za var
stvo pravic delavcev, o katerih 
smo s v o j e  m n e n j e  predlagali de
lavskemu svetu, ki j e  nato odlo
čal o zahtevku tudi na podlagi 
našega  mnenja .  

Glede delovanja  samouprav
nih delovnih skupin bi poudaril, 
da s e  j e  izkazalo, da  j e  za  n a s  
bolje, če m a n j  »samoupravlja
mo« in več delamo, s a j  le z de
lom lahko dosežemo boljši  fi
nančni rezultat. To pa j e  odvisno 
tudi od dobrega vodstva in če j e  
»komanda« dobra, niti ni po
membno, kdo j o  da, l j u d j e  j o  
spre jmejo  in rezultat j e  tu. Brez 
pomena j e  imeti neke sestanke,  
če smo po sestnkih ravno takšni, 
kot smo bili pre j .  Menim, d a  so 
oddelčni sestanki  »bolj zdravi«, 
kot na primer zbori delavcev in 
te ses tanke  skličemo po potrebi, 
zanimivi p a  so p r a v  za v s e  delav
ce, s a j  n a  n j i h  obravnavamo na
š e  probleme. 

J e r n e j  PETERNEU:  
Največji  problem, s katerim 

smo s e  letos srečevali v nabavi, 
so bile zaloge. Vpraš l j ivo pa je ,  
koliko j e  s a m a  nabava tista, ki 
vpliva n a  te  zaloge. Velikokrat 
s e  zgodi, da  nek material naroči
mo in dobimo, artikel pa j e  med
tem odpovedan, ali spremenjen.  
Prav gotovo j e  planska služba tu 

precej bolj  odgovorna. V zad
n j e m  času pa  s e  j e  s i tuaci ja  tudi 
na tem področju močno izboljša
la in zaloge so s e  zmanjšale .  

Drugi problem j e  nezaintere-
siranost  in neodgovornost za  
oprav l jan je  določenih del in na
log, ka j t i  to j e  stvar,  ki veliko 
vpliva n a  v s e  te  probleme. Tudi 
medsebojne odnose bi morali š e  
izboljšati; disciplina popušča. 
Omenil bi še, da  smo v nagraje
v a n j u  ravno v tem delu skupnih 
služb ostali precej  z a d a j  in goto
vo tudi to vpliva n a  nezadovolj
stvo in medsebojne odnose. 

Drugače pa so s e  stvari  v zad
n j e m  času precej  izboljšale; na
b a v l j a  s e  r e s  samo tisto, k a r  pro
izvodnja potrebuje, predvsem 
pa j e  pomembno to, da  ne priha
j a  do m e n j a v  v času, ko j e  mate
rial že naročen. 

Na naših sestankih smo dosti
krat  razpravl jal i  prav  o tem. Do
govorili smo s e  o mnogih po
membnih zadevah in če bomo 
v s e  delali tako, kot smo sklenili, 
uspeh prav  gotovo ne bo izostal. 
Novo organizacijo (dva komerci
alna sektor ja)  ocenjujem kot do
bro potezo, l j u d j e  bodo bolj  zain
teresirani, in to bi s e  moralo v 
praksi  odraziti na uspehih. 

Tone ENIKO: 
Prav gotovo j e  pomembno, da  

vsi  sodelujemo, da  ustvarimo 
nek proizvod in g a  prodamo ter  
dosežemo določen iztržek. 

Pred leti j e  bilo veliko po
m a n j k a n j e  delavcev v neposred
ni proizvodnji, k a r  smo skušal i  
reševati z zmanj ševan jem reži je  
in poudarkom na bol j šem nagra
j e v a n j u  proizvodnih delavcev, 
k a r  menim, da  j e  bilo upraviče
no. Vendar v tem času in z raz
vojem, lahko ugotavljamo, d a  s e  
j e  precej  administrativnega dela 
skrčilo, ostalo pa  j e  vedno več 
zahtevnejših del na vseh  področ
j ih  dela in v vseh  sektorj ih.  Tako smo s e  tudi na sindikatu 
pogovarjali  predvsem o tem, da  
j e  n a g r a j e v a n j e  prav  delovne 
skupnosti, postalo zelo proble
matično. Povsod so s e  uva ja l i  
neki dodatki in stimulacije.  Ta
ko spreml jamo osebne dohodke 
n a  ravni delovne organizacije, v 
pr imer javi  s povprečjem S f l S  v 
gospodarstvu in vemo, da  g a  pri
bližno dosegamo. Določeni deli, 
zlasti v skupnih službah, pa  ved
no zaosta jamo za tem povpreč
jem.  Po drugi  strani pa lahko re
čemo, da  tudi te  službe vpl ivajo 
n a  končni rezultat in to precej, 
lahko pa  bi š e  bolj.  Seveda bo te
mu dejs tvu  morala slediti tudi 
politika nagra jevan ja .  

Z novim letom prehajamo n a  
prece j šn je  spremembe v nagra
j e v a n j u .  Tu so premiki, ki pa  j ih  
moramo narediti, če hočemo za
gotavljati  š e  bol jšo in kvalitet
nejšo  proizvodnjo. 

Prav je,  da s e  j e  to vneslo v si
stem nagra jevan ja .  Prav j e  tudi, 
da s e  j e  v s istem n a g r a j e v a n j a  
vnesla  stimulacija n a  koeficient 

obračanja zalog, čeprav dobro 
vemo, da  samo n e k a j  ljudi ne 
more vplivati in odločati o zalo
gah. 

Vendar tudi v tem sistemu zo
pet ni precej ljudi, ki delajo v de
lovni skupnosti skupnih služb in 
bati s e  je,  d a  bo prišlo do situaci
je,  da  bo večina l judi že nagraje
vana  po nekih stimulacijah in 
ne bo več spodbudnega interesa, 
da  bi s e  stvari  uredile tudi za 
manjšino.  Drugi  problem  pa  j® 
tudi  v tem, d a  s m o  razmerja,  k'  
s m o  j i h  določil i  v začetku (leta 
1977) ž e  precej  poruši l i  s tem, ko 
se  j e  vnes lo  o g r o m n o  sprememb 
i n  tu mis l im,  d a  zadeve  n e  teče' 
j o  tako, kot  b i  morale .  

Menim, d a  n a d g r a j u j e m o  n®j' 
sistem, ki j e  n a  rahlih temelji"  
in na ta račun j e  resnično priz^' 
det  del delavcev skupnih  s l u ž b -

Sistema n a g r a j e v a n j a  s e  j e  t"' 
r e j  potrebno lotiti celovito (колј' 
pleksno) in ne po delih (parcio'" 
no), kot se  to dogaja sedaj, 
prav smo z uvedbo sistema sti' 
mulacij, ki jih uvajamo z novii" 
letom, gotovo naredili korak 
prej. 

Praksa je, da so pri nas v®® 
stimulacije samo pozitivne in Ј. 
kot takšne l j u d j e  tudi jemljejo 
(razen norme). 

Glede reorganizacije prodaj' 
nega in nabavnega  sektor ja  me
nim, da  bo imela sprememba P"' 
zitiven učinek, lahko pa da # 
učinek v praks i  n e  bo vedno ta
ko pozitiven. S a m e  organizacij'  
s k e  spremembe š e  ne zagotU' 
v l j a j o  izbol j šanja  s tan ja .  Z a g o f '  
viti moramo predvsem natančno 
razdelitev nalog in odgovornopV 
— tega  p a  š e  nismo razmeji''-
Zadolžitve in odgovornosti 
r a z j a s n j e n e  v samem vodstvu, 
na nižjih delovnih opravilih P® 
tega š e  nismo izpeljali. Glede n a g r a j e v a n j a  in ose"  
nih dohodkov bi poudaril, da se 
za letos moramo str injat i  s tak
šno politiko nižjih OD med 
torn, na koncu, ko j e  bilo to oro
žno, pa smo izplačali n e k a j  v e ^  
kot običajno. Seveda pa bom 
morali za napre j  bol j  gledati, 

S POGLEDOM V PRIHODNOST 
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I to razmerje  nekoliko spreme-
čeprav srno delovna organi-

^®cija, ki us tvar ja  velik del reali-
zacije šele konec leta. Za letos 
cf sindikalna organizacija 

lyi jala  s takšno politiko. 
.. Kar zadeva prihodnost, s e  bo-

da izvoz, tako kot dosedaj, 
" 6  bo tudi ustrezno stimuliran 

tako bomo »ceho« plačevali 
ki si prizadevamo za čimveč-

u'- 'zvoz, kar  j e  naša osnovna 
^meritev in edino prava poslo-

vna logika; jugoslovanska notra-
politika pa  j e  š e  vedno 

srnerjena v reševanje  politi-
"Jh in socialnih problemov. 

T^ed časom so predstavljale 
ajvečji problem devize in zelo 
mo se  zavzeli, da  smo dobili tr-

o seda j  bi ta  rezultat nad-
gradili š e  s prodorom v v i š je  ce-

ovne razrede. Zaloge n a j  bi 
"lanjšali  in končno ugotovili, 
akšne so normalne zaloge, ki 
aradi sezonskega značaja mo-

biti. 
Obstajajo pa š e  drugi dejavni-

Л • i a  ka te re  moramo računati. 
, ® posebej bi poudaril stroške, 

Jer bi lahko naredili š e  marsi-
Omenil bi š e  stroške, pri ka-

nh lahko delavci delovne 
ppnosti skupnih služb največ 

^ 'spevamo; to so tisti stroški, ki 
® .'Nastanejo in j ih  ni treba ve-

iiVi • proizvod. Zelo težko pa 
J® prikazati in ovrednotiti. 

^enceslav KUISTAN: 
^nan nam j e  podatek, da j e  v 

P^'oizvodu tri četrtine 
i^ '^r ialnih in drugih stroškov 
. ®awo četrtino predstavl ja jo 
y ^pni dohodki. Zato j e  toliko 

J pomembno, kako bomo do-
. o porabili material, ne pa iska-
0 ''^zerv v osebnih dohodkih, 

na to veliko vplivajo tudi 
Sanizacijske in druge možno-

šk' tudi drugi stro-
^1- Se bolj  bi morali iskati ra-

® rezerve, na primer pri us-
JU. ki danes predstavl ja ogrom-

te ^"^^dnosti, delati tudi sorez 
težiti, da  čimveč neidočega 

pr® j"''®"t-nega) materiala od-
odamo, in zavržemo le tisto, 
I j e  res  neuporabno, 

га t bomo morali stremeti 
da bo vsaka faza v delov-

procesu kvalitetno opra-
rit ^emo, da naša usme-
i7rî \ ^ povečevanju količine 
šatf- ® obutve, temveč v izbolj-
do kvalitete dela in s tem v 
. Seganju v i š j e  cene na tujih in 

''пп^асет tržišču. 

Jernej  PETEKNEIJ: 
Se J ° 'z^odnja  in njene zahteve 
tud ^ " a p r e j  povečujejo, vemo 
g) ' kako drag  j e  danes materi-

^®"dar smo s skladišči na 
kot j e  bilo neka j  let nazaj,  

ustreznega prostora za 
rjgl yar jan je  in spravilo mate-
sklat)'" '^hko rečemo, da imamo 
PQg^'ščniki dokaj  slabe delovne 

Vgj^.^^^Prej pa lahko želim le š e  
ve^ "̂•ega sodelovanja in po-

ter večjo zainteresira-
Hg delo, seveda z ustreznim 

j® pogoj za 
СЈРК^ boljših rezultatov 

^"a na vseh področjih. 

Venceslav KRISTAN: 
Tudi na področju organizacije 

bi lahko še  mars ika j  naredih. 
Nataša DEMŠAR: 
Organizacija dela v šivalnici 

j e  največkrat pomanjklj ivost  za
to, ker  s e  stvari začnejo reševati 
šele v našem oddelku. Čeprav s e  
j e  tudi tu že neka j  izboljšalo, 
menim, da bi s e  k a j  š e  dalo na
rediti. To pa ponavadi opazimo 
in občutimo šele pri menjavah 
artiklov, posebno če delamo ne
ko večjo količino dal j  časa. 

Menim,' da š e  vedno v s e  pre
več pritiskamo le na delavca, da 
bi čimveč naredil, tisti, ki pa so 
na nas vezani, pa  š e  vedno ne 
naredijo vsega, kar  bi lahko, da 
bi bilo delo bolje organizirano. 
In če govorimo o tem, da j e  po
trebno dvigniti produktivnost, 
s e  le ta ne bo mogla dvigati sa
mo pri delavcih, temveč pri 
vseh, ki na to lahko vplivajo. 

Torej, še  v s e  preveč s e  iščejo 
rezerve le pri delavcih na normi 
in v neposredni proizvodnji. 
Stalno nas  opozarjajo na disci
plino, večjo storilnost, odrejajo 
odmore, ipd., kar  vsekakor mora 
biti, vendar trdim, da s e  tega v 
ostalih službah ne držijo in ne 
naredijo vsega,  k a r  bi lahko. 
L judje  v proizvodnji to opažajo 
predvsem takrat, ko pride do 
kakšnih tehničnih napak, da s e  
ne ukrepa pravočasno in ne po
išče krivca. To pa lahko povzroči 
ogromne stroške. 

Tako na  disciplinski komisiji  
ponavadi obravnavamo kršilce 
zaradi uživanja alkohola, zamud 
in drugih izostankov, kar  vseka
kor so prekrški, vendar dobro 
vemo, da so l jud je  tudi na n e k a j  
v iš jem položaju kršilci in j ih na 
disciplinsko nihče ne prijavi; 
delavci imajo prav, ko nam to 
očitajo. 

Moti me tudi, da  se  r a j e  usta
vl jamo pri malenkostih, kot pri 
velikih stvareh. 

V zvezi z raznimi doplačili pa  
bi rekla, da  j ih  delavci r a j e  ni
mamo, in želimo, da bi bilo delo 
tako pripravljeno, da ne bi bila 
potrebna. Vendar to vedno ni 
mogoče in prav doplačilo na 
majhne ser i je  j e  uvedeno zaradi 
tega, da s e  delavki, ki j e  ves  čas 
uspešno delala in dosegala nor
mo, doplača v primeru, ko so se
r i je  razdrobljene in s e  j e  potreb
no sproti privajati  na novo delo. 

Seveda pa bi se  marsikdaj  
moral kdo vprašati, z a k a j  neka 
delavka, ki j e  imela stalno dolo
čeno povprečje, kar  naenkrat 
odstopa od tega povprečja in j i  
j e  potrebno doplačati. 

Vzroke bi prav gotovo morali 
raziskati, ne pa da s e  zadovolji
mo z doplačilom. 

Menim tudi, da bi morali stva
ri reševati tam, k j e r  s e  dela in 
napake odpravljati tam, k j e r  na
sta ja jo.  

Samoupravna zavest pada in 
dokler s e  j e  to odražalo le v obli
ki nekega odpora, so bile zadeve 
š c  sprejemljive,  stvari pa včasih 
preha ja jo  v neko malodušje in 
to j e  za razvoj samoupravl janja 
zelo slabo. 

Do tega pa  j e  prišlo zato, ker  

j e  v s e  preveč stvari že vnaprej  
določenih, dogovorjenih, ljudi 
nihče ničesar več ne vpraša,  ni
mamo niti oddelčnih sestankov, 
tudi miselnost »oni zgoraj« in 
»oni spodaj« s e  poglablja in lju
d j e  menijo, da na stvari ne mo
rejo več dosti vplivati. 

Delavci, ki skrbijo, da delo po
teka v redu, bi morali v prvi vr
sti skrbeti tudi za dobre medse
bojne odnose. Zavedati bi s e  mo
rali, da smo l jud je  z vsemi svoji
mi težavami in potrebami in da 
bi na n a s  gledali tudi s te plati, 
ne samo da bomo čim več delali. 

Malo bolj  bi s e  lahko poglobili 
v probleme, ki s e  kar  naprej  po
j a v l j a j o  in j ih  skušali  razrešiti. 
S tem, ko bi l jud je  opazili, da s e  
nekdo zanje  zanima, bi s e  tudi 
medsebojni odnosi gotovo izbolj
šali. 

Tu bi moral svojo vlogo odi
grati tudi sindikat in s e  š e  pose
b e j  ukvar jat i  z nekaterimi vpra
šanji,  npr. pri osebnih dohodkih 
s tistimi, ki zaslužijo m a n j  kot 
30.000.- din, in to raziskati. Tu bi 
omenila še, da odhaja jo  v pokoj 
delavci s polno delovno dobo in 
kvalificirani, toda s tako nizko 
pokojnino, da j e  to gotovo sra
mota za nas  in našo družbo. 

Kar zadeva delovanje zveze 
komunistov in ostalih D PO, me
nim, da bi morali imeti skupne 
sestanke, ker  j e  naša  organiza
cija prešibka, da bi zmogla sama 
reševati težave, ki s e  postavl ja jo 
pred nas. 

Milomirka GNJATOVIĆ: 
Po mojem mišl jenju so naj

večji problemi v Alpini nepravo
časna izdelava obutve in zato za
kasnele dobave obutve v naše 
prodajalne; to govorim v zvezi s 
TOZD Prodaja, k j e r  so mi pro
blemi najbol j  poznani. 

Kar zadeva proizvodnjo, me
nim, da za mrežo dela med zad
njimi. Tako s e  j e  že dostikrat 
zgodilo, da pomladanske obutve 
nismo dobili v prodajalne v me
secu marcu, zimske pa ne konec 
septembra, oz. v začetku okto
bra. Lotos smo imeli največje  
zakasnitve s pancerji, ki j ih  bo
mo začeli prodajati šele v de
cembru, j a n u a r j u  . . . 

S tem pa s e  kopičijo zaloge. 
O vsem tem pogosto razpra

vl jamo na naših rednih letnih 
konferencah, vendar k l jub  temu 
ni posebnih izboljšav. Na pri
mer, letos smo s e  dogovorili, da 
bi v bolj  oddaljene prodajalne 
dostavljali obutev s tovornjaki. 
To s e  j e  zgodilo enkrat  v začetku 
sezone, s e d a j  pa nikdar več. 

Če bo š e  v naslednjem letu ta
ko, ko bo v vel javi  nov sistem 
nagrajevanja,  lahko rečem, da 
bodo prodajalne s tem oškodo
vane. Kajti  mi nismo edini, ki 
lahko vplivamo na boljšo proda
j o  in koeficient obračanja zalog. 
Lahko vplivamo na naročanje, 
modele, zelo težko pa vplivamo 
na dobavo blaga. 

Glede izbire modelov bi ome
nila, da j e  bila v zadnjih dveh se
zonah izbira izredno majhna.  V 
pomladni in jesenski  kolekciji 
velike prodajalne niso mogle iz
polniti zmogljivosti, prisiljeni 
smo bili, da  naročimo tudi tiste 
modele, za katere smo bili pre
pričani, da  ne bodo dobro pro
dajni.  Ugotavljamo tudi to, da so 
bili posamezni artikli in grupe iz 
kolekcije zelo uspešne in dobro 
prodajne. Vendar prodati mora
mo več kot 70 % kolekcije, da 
lahko rečemo, da j e  dobro pro
d a j n a .  Preveč smo s e  preusmeri
li na s k a j  in iz prodajaln pogosto 
sporočamo, da s k a j  ni tako pri
vlačen za potrošnike; s a j  vemo, 
da dobro prodajamo le kvalitet
no usnjeno obutev, k l jub  v i š j i  
ceni. Seda j  s k a j  ne gre  več in iz 
tega materiala bi kvečjemu lah
ko izdelali sandale in kakšen 
model nizkih čevljev ali škor
njev.  

Alpina j e  kot delovna organi
zacija gigant in ima š e  dovolj re
zerv, ki bi j ih kazalo izkoristiti 
in začeti j e  potrebno od začetka, 
to j e  od nabave repromaterialov, 
kontrole tega materiala in na
prej  proizvodnje in izpolnjeva
n j a  rokov. Pri nas  ni pomembna 
cena, če proizvod ni ustrezen in 
kvaliteten. Najboljši dokaz, da 
Alpina lahko naredi dobro obu
tev, j e  bila pred leti kolekcija 
Robin Hood, ki smo jo  prodali 
97 %. 
Delo-življenje: 

K j e  s o  š e  problemi v odnosu 
prodajalne do centrale; v infor
miranju ali v sodelovanju? 

Milomirka GNJATOVIč: 
Slabo smo povezani med se

boj  in premalo informirani. Pro
blem j e  tako v sodelovanju, kot 
tudi informiranju. Na primer, če 
naši delegati pr ihaja jo  z nekim 
mišl jenjem, ki j e  na terenu, s e  
zelo težko upošteva in j e  potreb
no precej časa, da s kakšnim 
predlogom uspemo. 

Pogosto smo o teh težavah 
razpravljali tudi na izvršnem od
boru zveze sindikatov, med dru
gim o proizvodnji, kvaliteti, do
bavi blaga, disciplinski komisiji, 
precej pogosto smo razpravljali 
o osebnih dohodkih. Smatramo, 
da Alpina, kot tako uspešna de-

S POGLEDOM V PRIHODNOST 



YAZnO IE 

kctdrov/ke 
n o v k o  

V m e s e c u  d e c e m b r u  1985 
j e  n a s t o p i l o  d e l o v n o  r a z m e r 
j e  n e k a j  m a n j  d e l a v c e v ,  i n  
s i c e r  5, z d e l o m  p a  j e  v t e m  
m e s e c u  p r e n e h a l o  8 d e l a v 
c e v .  

V T O Z D  P r o i z v o d n j a  s o  
z a č e l i  d e l a t i  O s k a r  P e t r i č  i n  
S o n j a  D e m š a r  v o d d e l k i h  v 
Ž i r e h  i n  J a n j a  L i k a r  v o b r a 
t u  G o r e n j a  v a s .  V T O Z D  Pro-

d a j  a s t a  n a s t o p i l i  d e l o v n o  
r a z m e r j e  D o b r i c a  P a k t e r  i n  
Zor ica  T o t h  v n o v o  o d p r t i  
p r o d a j a l n i  v V u k o v a r u .  

Z d e l o m  s o  v T O Z D  Proiz
v o d n j a  p r e n e h a l i  T o n e  K a -
s t e l e c  i n  P e t e r  Pet rovč ič ,  k i  
s t a  b i l a  v d e l o v n e m  r a z m e r 
j u  z a  d o l o č e n  č a s ,  J a n e z  Š u -
b i c  j e  o d š e l  v J L A ,  J o ž i c a  
M o ž i n a  j e  d o b i l a  s l u ž b o  v 
s v o j i  s t r o k i .  

Z d e l o m  j e  v T O Z D  P r o d a 
j a  ( p r o d a j a l n a  M a r i b o r )  p r e 
n e h a l  M i r k o  Š a l k o v i č ,  v delo
v n i  s k u p n o s t i  s k u p n i h  s l u ž b  
p a  s o  p r e n e h a l i  z d e l o m  Bo
r u t  K r e v e l j ,  V i l j e m  J e s e n k o  
i n  J a n k o  R e j c ,  k i  j e  o d š e l  n a  
s l u ž e n j e  v o j a š k e g a  r o k a .  

RAZGOVOR Zn 
lovna organizacija, ne bi smela  
imeti tako »nizkih osebnih do
hodkov. Če j e  Alpina, kot tovar
na na ravni republike, bi morali 
biti tudi osebni dohodki na t e j  
ravni. Upam si trditi, da bi v ta
kem podjetju, kot j e  Alpina, v Sr
biji  na primer, delavci prejemali 
dvakrat  v i š j e  osebne dohodke, 
kot j ih  imamo v Alpini. 

Glede ostalih predlogov in pri
pomb bi izpostavila š e  re ševan je  
s tanovanjske  problematike. Me
nim, da bi morali da jat i  več 
sredstev delavcem za nakup sta
novanj  in g r a d n j o  hiše, torej  za  
posojila, s a j  na t a  način rešimo 
veliko več s tanovanjskih vpra
šanj ,  kot pa  če kupimo stanova
nje.  Posojilo s e  vrača, če pa ku
pimo stanovanje,  ostanejo sred
stva  nepovrnjena. 

Š e  vodno pa  s e  naši predlogi 
in našo pripombe premalo upo
števa jo  in to gotovo ni pravilno. 

Za naprej  p a  želim, da bi bile 
službe š e  bol j  povezane med se-

boj  in da  bi bilo sodelovanje š e  
boljše.  

Glede zasedanj  delavskega 
sveta  pa smo pravočasno in do
bro obveščeni, čeprav tudi v teh 
materialih pogosto ni gradiva 
prav  za n a s  zanimive in po
membne točke (na primer za  po
račun). Dobra oblika sodelova
n j a  in informiranja  pa j e  Infor-
rnator, s katerim s e  dobro sezna
nimo; predvsem s pomembnimi 
rezultati poslovanja in druge  za
deve, ki so za n a s  pomembne. 

V letu 198G jo  moja  žel ja,  da  
vsi  delamo, sodelujemo in da  
imamo dobre medsebojne odno
se. 

Zaključek;  
Pravzaprav ni  k a j  dodati.  

Morda le  to, d a  p o n o v i m o  zahte
vo; delati  z v s o  vestjo, d a  b o d o  
rezultati činibolj.ši. Pri t em p a  
n e  pozabiti n a  človeka, ki b o  
spet lahko  vpl ival,  d a  b o  razvo j  
hitrejši. 

DR VEfflO 

фоЈс&сШ 6 o  6 e .  

Ob vstopu na novo življensko pot sodelavcem: 
Martini Jesenko in Oskarju Petriču, Karli Kumer, 
Damjani Mlinar, Mojci Eržen in Anastaziji Trdina iz 
prodajalne Domžale, iskreno čestitamo in jim želimo v 
zakonu predvsem medsebojnega razumevanja, sreče 
in zadovoljstva. 

S POGLEDOM v PRIHODNOST 

Z njimi je rasla Alpina 

»Deset let sem delal v 
Beogradu. Po prvem 
»štrajku« v Žireh smo na
mreč nekateri v kuvertah 
ob tedenski plači dobili 
tudi listek, da smo odpu
ščeni ...« je pripovedoval 
Tone Naglič. 

To je bilo leta 1936 v 
Postolarski zadrugi, ko so 
se žirovski čevljarji s 
stavko zavzeli za svoje 
pravice. 

"Plače so bile res pre
majhne; ob tem pa smo 
vsak dan delali 10 — 
12 ur. 

V okviru Jugoslovanske 
strokovne zveze (in krš
čanskih socialistov) je bi
la stavka popolnoma le
galno prijavljena srezke-
mu glavarju v Logatcu. Iz 
Ljubljane so v Žiri prišli 
tedanji vodja tega giba
nja: Žumar, dr. Marjan 
Brecelj in Tone Fajfar, ki 
so nas seznanili z vsem 
potrebnim, ker sami ni
smo imeli nobenih izku
šenj. 

Začeli smo s štrajkom 
in ga vodili 4 — 5 dni. Ne
kaj ljudi je še vedno dela
lo in posamezniki smo 
dobili zadolžitve, da jih 
prepričamo, da se pridru
žijo stavki. V glavnem 
s m o  uspeli, kot siavkoka-
zi pa so ostali delavci, ki 
so bili sorodniki moj
strov. Med stavko s m o  se 
vsak večer sestajali in 
ugotavljali, kaj se dogaja. 

Končalo se je uspešno 
— s kolektivno pogodbo, 
s katero je bilo za posa
mezno vrsto obutve dolo
čeno plačilo. Izvolili smo 
tudi delavske zaupnike 
in v Postolarski sem bil to 
jaz. Moram reči, da je ta 
pogodba nekaj časa drža
la, nekoč pa smo na list

ku dobili za izdelavo niž
jo ceno, opozoril sem moj
stra — toda ob tednu sem 
dobil odpoved ... 

Nekaj časa sem iskal 
službo po Gorenjskem, 
potem pa se nas je nekaj 
Žirovcev odločilo, da gre
mo v Beograd v vojaško 
delavnico. 

Tako je šlo do vojne. 
Potem so Nemci razglasi
li: ali na delo v rudnike v 
Nemčijo ali v delavnico 
nazaj. Tako sem z družino 
ostal do osvoboditve Beo
grada 20. oktobra 1944. 

Toda kmalu so se po 
Beogradu spet pojavili 
plakati. Kdor je delal v 
vojnem zavodu, naj se ta
koj javi na delo. 

Dobro se spominjam 
nekega zbora delavcev 
kmalu po tem. Nekdo se 
je oglasil in menil, da ni 
prav, da so med nami de
lavci, ki so delali pod 
Nemci. 

K sreči je bil prisoten 
nek višji funkcionar, ki je 
razpravo naglo zaključil: 
»Če ne bi bilo v okupator
skih delavnicah naših 
ljudi, kje bi mi dobili 
obutev, obleko in podob
no!« 

Kmalu pa so mi pisali 
od doma, da se v Žireh 
spet organizira čevljar
stvo. Tako .sem se vključil 
v delo kot vsi ostali. Ne
kaj časa sem delal pri 
»Arharju«, potem pa še v 
novi tovarni na raznih 
delovnih fazah. 

Zbolel sem in že je ka
zalo, da ne bom mogel 
več delati, saj sem že do
bil invalidsko rento. 

Vendar so se stvari iz
boljševale. Preden sem 
dokončno pristal v skla
dišču materialov, sem bil 
mojster pri šivanju okvir
jev, »štancal« sem v sekal-
nici, pripravljal za trak, 
itd. 

Ko sem delal kot vodja 
skladišča in prevzema 
materiala, lahko rečem, 
da je bilo bistveno druga
če kot sedaj. Res je bilo 
manj materiala, toda ni 
bilo nobenih pripomoč
kov, viličarjev... 

Tako razmišlja Tone 
Naglič, ki se ga leta kar 
nič ne primejo. 

N. P. 



O D  TU m mm 
Upokojenci veseli naših 

uspehov 
Tudi  letos s o  se  upokojenc i  v v e l i k e m  števi lu  udelež i l i  

Vsakoletnega novoletnega srečanja.  
I Ce še  n e  veste, s k u p n o  j e  naš ih  upokojencev  401 i n  kar  
®Po j e  b i lo  pogledati, k o  j e  v jedi lnici  pred  n o v i m  letom se-

''^lo tol iko n a š i h  n e k d a n j i h  sodelavcev, čeprav o d  lani  v Žiri 
v a b i m o  v e č  n e k d a n j i h  prodajalcev, za katere s e d a j  pri-

P''avijo srečanje  kar  v prodaja lnah,  k j e r  s o  n e k d a j  delal i .  

Najpre j  j i h  j e  pozdravil  
Predsednik konference  OO 
Sindikata J a n k o  Rupnik in 

j i m  zahval i l  z a  udeležbo 
v n e k a j  s tavkih  orisal 
k i  so j i h  prebi l i  v tovar-

posebej  p a  še  težke tre-
^utke i zgradn je  in  odrekanj .  

V imenu delavcev Alpine 
j e  zaželel š e  veliko 

^dravja in uspehov v letu 

Glavni direktor  Tomaž 
^ošir j e  pozdravil navzoče in 
predstavil delo delovne orga-
'^'Zacije v letu, ki  s e  izteka. 

Poudaril j e  n e k a j  glavnih do
sežkov, in sicer izdelavo 
2-milijontega para  27. no
vembra 1985 ter  preseg  pla
na za okrog 10 %. 

»Smo delovna organizaci
ja,  ki s e  ne opira na ramena 
družbe, ampak družbi marsi
k a j  da je .  Ce bi bilo takšnih 
delovnih organizacij  več, bi 
ne bili v takšnih gospodar
skih težavah, kot smo sedaj.« 

Na koncu j e  v s e m  zaželel 
predvsem obilo zdrav ja  in 
zadovoljstva v krogu doma
čih, v s e m  s k u p a j  pa še, d a  bi 

čez leto dni, ko s e  bomo po
novno srečali, lahko ugotovi
li, da so s e  razmere izboljša
le in da bi že enkrat  prišel 
čas, ko bi iz leta v leto bol je  
živeli.« 

V imenu upokojencev s e  j e  
za povabilo in spre jem za
hvalila Slavka Mlinar: »Ve
seli smo, d a  delovna organi
zacija, k j e r  smo tudi sami  
delali, ž a n j e  vedno v e č j e  
uspehe. Zahval ju jem s e  di
rektor ju  za  predstavitev de
la, uspehov in težav, pred
sedniku sindikata za  uvodne 
in pozdravne besede, delav
cem v proizvodnji in strokov
nih službah ter  vodstvenim 
delavcem p a  v imenu v s e h  
upokojencev in Društva upo
kojencev Žiri želim, da bi š e  
napre j  dobro sodelovali.« 

Množica razpoloženih upo
kojencev k a r  vabi  in v n e k a j  
čisto slučajnih pomenkih 
sem izvedel m a r s i k a j  zani
mivega. 

Pet kilogramov soli po jemo dnevno 
-j, Prostori lepo urejeni,  čisti. 
, ydi stroj i  so tu, n o v e  ku-
,'r i jske posode  — ponve, 

topla voda . . .  
^g leda  kar lepo. 
Tu sem dan po srečanju  

,j,Pokojencev; k j e  neki  so vsi. 
^ izvem: pr iprav l ja jo  

P'sčance za jut r i šn jo  mali-
^ • »Kako p a  s te  v e  zado-
.ojjne«, povprašam. »Veliko 
,j,°'jše je ,  kot j e  bilo nekdaj .  

°da  tu j e  š e  vedno vlaga,  
Okrota, ki pride v čevlje, 

^^®pihi, večkrat  n a s  ze-

Vsak teden j e  ena dežur-
službo pr iha ja  celo ob 

kuh z jutra j .  Treba j e  dati 
meso, krompir, d a  j e  

ob šestih v s e  kuhano in lah
ko pr ipravl ja jo  naprej .  Po
skrb l jeno  j e  za delitev dela. 

Vodja  kuhin je  Andre j  Po
l j  anše  k pove: 

»Jedilnik ses tav l jam sam, 
tako, d a  j e  ses tava  hrane  pri
merna.  Doslej so  š e  vsi  vzor
ci pokazali, da kuhamo za 
na jbol j  zahtevna fizična de
la . .  L j u d j e  mars ikda j  niso 
zadovoljni, ne vem z a k a j ?  Si
cer p a  s t a  v kuhinj i  n a  vsaki  
izmeni po dve kuharici, pri-
prav l ja lke  prav  tako dela jo  
na dveh izmenah«. 

Razgovor steče: 
»Res j e  veliko bolje.  Za 

v s a k o  opravilo imamo svoj  
prostor. Tudi stroji  so. Toda 

®'eda, d a  b o  m a l i c a  z e l o  o k u s n a  

š e  vedno j e  treba, n a  primer, 
solato prati tudi na roko. Za 
tiste, ki jedo, pa tudi za nas, 
j e  neprijetno, če kdo n a j d e  
kakšnega  polža, ki g a  s t ro j  
ne izloči . . .« 

Problem j e  tudi,  če za  so
bote ne vedo točnih poda
tkov, koliko ljudi bo delalo. 

Radovednost mi ne d a  mi
ru. Koliko porabimo soli na 
dan? 

»Vse merimo: 3 tone m e s a  
na mesec, (oz. 100 k g  na dan) 
4 tone krompirja,  3,5 ton 
kruha,  100 k g  solate n a  dan 
(soli 5 k g  n a  dan)«, zanimivo, 
ka jne .  

Točilna miza z dvema to-
č a j k a m a  j e  sestavni  del ku
hinje.  Obe polnita tudi avto
mate  — pe tk ra t  dnevno.  De
l jen  delovni čas  6,—11. in 17. 
d o  20. u re .  Oskrba  ni t ako  
sk romna ,  kot  govorijo: r ibe,  
siri,  pašteta,  marmelada, 
med, čokolad j e  k a r  deset  
v r s t . . .  Prometa j e  okoli 
25 milijonov din. V s e  doba
v l j a  Veletrgovina Loka. 

Na koncu š e  zanimivost: 
osnovan bo sve t  delavcev, ki  
s e  bo ses ta ja l  v s a k  mesec in 
ki  bo lahko vplival na delo 
kuhinje.  In da ne pozabim: z 

• osebnimi dohodki niso naj
bolj  zadovoljni: »Toda v s a k o  
delo j e  po svoje  zahtevno«, 
pravi jo,  in delajo naprej .  

N. P. 

V začetku sta upoko jence  
pozdravi la  J a n k o  R u p n i k  i n  
T o m a ž  Košir  

Rudolf  Kristan, Stefan 
Oblak i n  Franc Grošel j  s o  
m e d  n a š i m i  najstare jš imi  
upoko jenc i  

Upokojenci  s o  si  z zadovol j
s tvom ogledal i  n a š o  proiz
v o d n j o  

K a k o  j e  b i l o  nekda j ,  k a k o  j e  
danes,  j e  b i l a  pr i l ika z a  po
govor 

Tud i  veteranke  i z  n e k d a n j e 
ga  Čevl jar ja  si že l i jo  ogledati  
n o v  obrat  v Gorenj i  vasi  

\J 
A n t o n i j a  Andreuzz i ,  Cilka 
Mahnič, Suzana  Sporiš i n  
Valent ina Hogataj so m e d  
naš imi  n a j m l a j š i m i  upoko
j e n k a m i  (Obrni!) 



OD TU Tfim 
Tončka Pečelin, A n i c a  

Mlinar, Silva Zupančič i n  
Iva Erznožnik s o  v e n  g las  
pripovedovale:  

Dela imamo dovolj in čas  
g r e  zelo hitro naprej .  

Pokojnine s o  res  bol j  s labe  
in tudi me  smo že občutile 
razmere, ki j ih  tisti, ki odha
j a j o  v pokoj v teh časih, ob
čutijo š e  bolj, p a  smo upoko
jene  že več kot 5 let. 

V finančni službi s e  j e  delo 
precej  spremenilo. Veliko ro
čnega in s tem zamudnega 
dela j e  nadomestil računal
nik; tu s te  zelo napredovali. 
Podatki so tako hitreje  pri 
roki in to j e  na jvažne j še .  Tu
di l j u d j e  so s e d a j  bolj  uspo
sobljeni za delo, ker  imajo  že 
v času izobraževanja ustrez
no prakso. 

V letu 1986 želimo v s e m  
predvsem obilo trdnega 
zdravja,  delavcem Alpine pa 
š e  napre j  veliko uspehov pri 
delu. 

Ivan Pečelin,  ki j e  včasih 
delal kot glavni  kontrolor, j e  
povedal: »Res bo že leto, ko 
sem odšel v pokoj, toda do 
novembra s e m  s pogodbo o 
delu š e  delal za Alpino. Se
d a j  š e  tega ni. Moram pa re
či, da mi v »penziji« ni dolg
čas. Določil sem si »vozni 
red« in tega s e  držim. Čez 
dan j e  vedno dovolj dela. Tu
di veliko planinarim; to j e  
sploh moj konjiček in v pla
nine bom hodil, dokler bom 
mogel.« 

Frančiška Kavčič, Marija 
Tavčar i n  I lozal i ja  Miklavčič 
so prišle iz  Gorenje  vasi. 

»Me smo v s e  s t a r e j š e  de
lavke in smo delale š e  v ne
kdanjem Čevl jar ju,  š e  pre
den s e  j e  ta  priključil  Alpini. 
Ja ,  res, ne  vemo, kako bi bi
lo, če ne  bi bilo Martina Kle-
menčiča, ki j e  kot tedanji  
vodja  delavnice priskrbel  de
lo . . .  

Na s rečanje  rade  pridemo 
in v delu opažamo vel ike 
spremembe. Pogoji dela s e  
spreminja jo,  prav  tako izde
lave, material . . . Rade bi 
k d a j  prišle š e  v obrat  v Gore
n j i  vas i  in upamo, d a  bo to 
drugo leto, k o  bo končana 
g r a d n j a  dodatnih prostorov 
gorenjevaškega  obrata.« 

Človek pomisli: s a j  nisem 
prišel med upokojence, tem
več na »ohcet«, ko zagleda 
omizje n a j m l a j š i h  upokojen
cev. 

Valent ina Hogataj, Suza
n a  Sporiš, Cilka Mahnič i n  
Tončka Andreuzz i ,  so b i l e  
kar  zgovorne.  

»O, že v tem času, odkar 
nas  ni več v Alpini, s e  j e  

m a r s i k a j  spremenilo. V fini-
šu so nare jene  odsesevalne 
naprave in j e  s e d a j  zrak  
boljši.  

Vesele smo, d a  Alpina ta
ko dobro »stoji«, ko vemo, d a  
so časi k a r  težki, in marsika
tera delovna organizacija ko
m a j  rine . . .  

Takole s rečan je  j e  prilika, 
da gremo malo med nekda
n j e  sodelavce, s e  malo pove-
selimo. Prav škoda je,  kdor 
s e  srečanju  odpove.« 

T u  j e  o m i z j e  najstarejš ih:  
Franc Grošelj,  l ludol f  Kri
stan in  Štefan Oblak. 

Toda živahno je ,  prav  tako 
kot drugje .  

Spomini, spomini: 
»Ni za povedat, k a k š n a  

razlika j e  med delom nekda j  
in sedan jo  proizvodnjo,« j e  
ugotovil Franc Grošelj:  »Ve
selim se, k o  vidim tak  napre
dek.« 

»Res s e m  na j s ta re j š i  upo
kojenec tu na srečanju,  tudi 
n a j d l j e  s e m  v penziji« j e  ži
vahno pripovedoval Štefan 
Oblak. 

»Po vojni  s e m  delal v »So-
ri«, potem pa so me  leta 1947 
invalidsko upokojili. 

Ni mi za  kosilo, družba — 
ta  me  veseli  in tu j e  veselo. 

Pogovorimo s e  malo, kako 
j e  bilo nekdaj ,  kako smo de
lali, fantovali, s a j  j e  bila cela 
Pol janska dolina naša  . . . «  

Rudolf Kristan j e  bil pred 
n e k a j  dnevi š e  n e k a j  bolan, 
zdravnik mu j e  prepovedal 
hoditi ven  . . .  Toda, nič ne  
pomaga, vedno živahni Rudi 
j e  tuka j ,  nekoliko bled sicer, 
toda razpoložen, kot vedno. 

»Vse j e  v redu, zadovoljni 
smo, le ozvočenje bi bilo »ži-
har« ob takih srečanjih,  d a  
bi vsi  s l i š a l i .  ..« 

»Pa oglasi s e  kaj«,  pravi, 
š e  poln načrtov, k a j  v s e  bo 
delal. 

Približno tako j e  bilo po
vsod. V e s e l j e  d a  napreduje
mo, srečanje,  spomini. Na 
sv idenje  prihodnje leto! 

N. P. 
A .  K. 

Žirovski borci sredi 
dogajanja 

č e p r a v  ni  sredstev, lahko naredimo marsikaj 
Žirovska organizaci ja  Zveze borcev, k i  šte je  preko 

članov, se  j e  sestala 22. d e c e m b r a  v D r u ž b e n e m  d o m u  РагН" 
zan. Kl jub  starosti in bolezni je  bilo na  sestanku več kot l2" 
l jud i .  Tud i  razprava j e  b i la  p r e d v s e m  u s m e r j e n a  v r a z r e š e *  
v a n j e  s e d a n j i h  težav v d r u ž b i  in  nakaza la  nekatere  nuj^® 
usmer i tve  v pr ihodn je .  

Na sestankih,  proslavah 
pri drugem neplačanem delu 
srečujemo vedno iste  obraze, 
med katerimi so mnogi že 
črpani od dolgoletnega deW' 
vendar  š e  vz t ra ja jo ,  ker  ш1з' 
dih ni. 

To j e  bilo nekaj poudark i  
iz referata na sestanku, kjef 
so zahtevali poglobljeno d®'" 
družbenopolitičnih organiz^' 
cij.  SZDL kot n a j š i r š a  org^' 
nizacija n a j  svo je  politic"" 
delovanje  usmeri  tako, 
mladi in izobraženi l j u d j e  0̂  
bodo več stali ob strani. 

Menili so  tudi, da j e  treb^ 
podpirati akci je,  ki  izhajaj"  
iz interesov kra janov,  za ka  ̂
imamo v k r a j u  veliko zgl®! 
dov. V času, ko ni dovoU 
sredstev,  j e  š e  bol j  važno 

Kar zadeva začrtane cilje, 
so borci menili, d a  so potreb
ni s trogega prever jan ja ,  če 
res  temel j i jo  na pravih osno
vah.  Realizacija teh ci l jev j e  
odvisna predvsem od nadalj
n j e g a  u v e l j a v l j a n j a  in krepi
tve samoupravnih družbeno 
ekonomskih odnosov, za  ka
tere s e  bodo delavci sami 
odločali in bodo na podlagi 
teh odločitev motivirani za 
bol j še  in produktivnejše 
delo. 

Veliko j e  odvisno tudi od 
tega, kdo j e  na vodilnih me
stih. Borci so menili, d a  j e  
treba zaostriti tudi boj  proti 
nesposobnim vodilnim ka
drom, ki n a j  gredo na m a n j  
odgovorna mesta, na njihovo 
mesto p a  n a j  pridejo stroko
vno bol j  usposobljeni in na
šemu sistemu predani lju
d je .  

Veliko l judi  n a  vodilnih 
delovnih mestih s e  zadovolji 
le s tem, d a  opravi svo je  delo 
na delovnem mestu, ne  čuti 
pa nobene potrebe, da bi s e  
vključili  v delo v organih 
k r a j e v n e  skupnosti in druž
benopolitičnih organizaci
jah.  Tako v teh organih osta
j a j o  š e  vedno, kot pred štiri
desetimi leti, l judje,  predani 
idejam socializma in dosti
k r a t  premalo strokovni in 
izobraženi, d a  bi lahko bilo 
delo teh organov š e  bol jše.  

smo dobro organizirani, da 
m a r s i k a j  nared imo s prost"' 
v o l j n i m  delom.  

Ob v s e m  t e m  p a  borčevska 
organizaci ja  n e  pozabl ja  "4 
s v o j e  člane, ki  starejši  a" 
bolni  potrebu je jo  pomoči .  • • 

Skratka, ugotovimo lahkO; 
d a  s m o  bil i  priča razpravi, 
n a m  j e  lahko  kažipot. Izku® 
n j e  i n  revolucionarne trad' 
c i je  m o r a m o  v z a j e m n o  boga 
titi z us tvar ja lno  močjo  mia 
dih.  _ . 

V t e m  j e  ogromna moč, k 
b o  kos  v s e m  težavam. 

Lojze Kolenc 

Se jem — pri ložnost  z a  dober  n a k u p  



T O  JE nnš KRAJ 

Dvorana DPD Svobode kmalu 
nared 

'^ela v d v o r a n i  D P D  i z r e d n o  h i t r o  n a p r e d u j e j o  

Stvari s e  odvijajo tako hitro, 
da se človek zboji, da bo, ob 
objavi v časopisu, že vse čisto 
drugače . . .  

Tak j e  bil prvi vtis, ko sva s e  z 
Brigito odpravila v prostore 
DPD Svoboda v Žireh. Medtem 
ko so pleskali strop, j e  že vse 
pripravljeno za montažo lesene 
obloge na steni. V avli spet giba
nje, sanitarije so praktično po
vsem nove . . .  Kaj meni Tone Ži-
bert, ki vodi dela? 

»Dela napredujejo zelo v redu, 
vendar bodo končana v drugi po
lovici januarja.  Pri obnovi sode
lujejo: Slikoplesk iz Škofje  Lo
ke, ki bo poleg pleskanja vseh 
prostorov poskrbel še za toplot
no izolacijo odra. Obrtnik bo 
opravil vsa  keramična in tlakar-
ska dela, torej tudi brušenje par
keta. Mizarstvo Žiri bo izdelalo 
in položilo stenske obloge. Klek-
trovod iz Ljubljane j e  vgradil 
kompletno električno instalaci
jo, Poliks ograjo na balkonu in 
opravil nekaj  drugih kovinar-

skih del, Alpina pa bo s svojimi 
delavci vzdrževanja poskrbela 
za izolacijo vrat in manjša mi
zarska dela. 

Torej gre za generalno obnovo 
dvorane in pomožnih prostorov 
— sanitarij, avle. Vse to bo sku
paj  stalo približno staro mili
jardo. 

V ozadju dvorane bo stena, ki 
bo sicer zmanjšala dvorano za 
nekaj sedežev, vendar bo možno 
kasnejše dograjevanje, ne da bi 
morali spet izprazniti dvorano. 

Stroške obnove v glavnem kri
j e  krajevna skupnost Žiri, nekaj 
sredstev pa bo seveda primakni
lo kulturno društvo samo, med
tem ko občinska kulturna skup
nost, pa tudi republiška kultur
na skupnost, k jer  so bile tudi 
obljube, zaenkrat še nista pri
spevali ničesar«, j e  zaključil svo
j e  poročilo Tone Zibert. 

Kot kaže bomo v Žireh spet 
imeli lepo in funkcionalno dvo
rano. 

N. P. 

Vahči 

.угд^еп in pomen besede 
ђЈр "CI«, ki na Žirovskem po-

.Л' Dan mrtvih ali vseh sve-
d&n, ni mogoče povsem 

be Vsekakor mora biti ta 
1̂. Seda kaka nemška izpeljanka, 
hleh  ̂ jezikoslovca. Mali 
Preri katere so reveži v dneh 
Po L ^"Gvom mrtvih prosjačili 
f>o^iJ^etih, se imenujejo vahči. 
iei izven Žirov jih imenu-
(1ц?. Prešce, okoli Ljubljane pa 

Prešce pečejo ponekod 
fov ?PrGsnike brez kvasa. V Ži-

ski kotlini, k jer  j e  zamočvir-
slah j® bila v preteklosti 
tov pridelava žit. Do prve sve-

vojne so pekli vahče v 
i% iz ovsene moke. Vahči 

• ."^oke so se v rokah ka r  
^^Gli, Kasneje so j ih mešali z 

sji ynoko, kar tudi ni bilo do-
SQ Ker so »dobrotniki«, ki 
Jlj " vahče iz take moke pri-
Ргр-? glas, so zaradi ponosa 

S" na peko boljših vahčev. 
Hjg? Pšenično moko so začeli 

' ajdovo moko, ki j e  bolj 
Tak kruh so reveži lažje 

do J ' '  so ga imeli za čez zimo 
^ Pomladi.  

.'•evnimi bajtar j i  j e  v pre-
1ђ gospodarila lakota in po-
Sg ^kanje .  Ob kopici otrok so 

udinjali kot dninarji pri 
•̂Рга • za  časa kmečkih 
npir na polju in gozdu tako 
stor/t P '̂Gživeli. Ko pa j e  na-
''sta so morala lačna 

Večkrat zaman moledovati 
Pol . °nino hrano. Dnine čez 

niso zadoščale za preži-
nnlg t j a  do poletja ali po-

'• Pred vahti (dnevom mrt

vih) so se reveži v s a j  za silo opo
mogli s krušno ozimnico — vah
či. Kmetje v Žirovski dolini so 
dajali vahče v glavnem svojim 
dninarjem, med tem, ko so dru
gim največkrat zaklepali vrata. 
Ko se j e  pred drugo svetovno 
vojno opomogla čevljarska obrt, 
so posamezni mojstri dajali vah-
čarjem po dinar miloščine kakor 
beračem, bili pa so tudi mojstri, 
ki so ta dan zaklepali vrata. Go
stilničarji so dajali dva dneva 
pred vahti svojim revnim piv
cem frakel j  šnopsa zastonj v ta 
namen. Tudi peki so napekli za 
svoje siromašne odjemalce vah
če. Trgovci pa so dajali ta dan 
otrokom pisalna peresca ali dru
ge reči. Bolj radodarni so bili z 
vahči kmetje po okoliških va
seh, k je r  so bili tudi vahči boljši, 
kakršen j e  pač bil kmet in nje
gov ponos. V Goropekah so imeli 
dva dneva trume vahčarjev, ki 
so s svojimi malhami ali koši 
obredli tudi Opale in Izgorje. Tu 
si moral kleče zmoliti očenaš za 
duše v vicah, preden si dobil 
hlebček, pri nekem kmetu pa se 
j e  kleče molil celo rožni venec, 
kar j e  bilo za marsikaterega 
vahčarja izguba časa pri lovu za 
vahče. Kjer niso pekli vahčev, so 
s e  oddolžili v denarju. Lahko so 
dali tudi le 25 par, kar j e  bila ta
krat najmanjša  enota dinarja. 
Včasih j e  med svoje vrstnike 
vahčarje zašel brez vednosti 
staršev tudi kakšen gruntarski 
sin. Temu so potem doma krep
ko iztepli zadnjico, ker j e  izdal 
gruntarski ponos in zašel med 
prosjake. 

Na Cerkljanskem vrhu okoli 
Cerknega so imenovali vahče 
prešce. Delili so j ih vsem okoli
škim revežem, če j e  hodil k njim 
na dnino ali ne. Napekli so jih 
sto ali tudi več, kolikor j e  bilo 
treba. Če j e  zmanjkalo hlebč

kov, so namesto teh dali merico 
moke, žita ali drugega, kar s e  j e  
našlo v shrambi. Vsekakor so 
morali revnim obiskovalcem ta 
dva dneva nekaj dati, drugače ni 
bilo zadoščeno za pokoj duš. 

Janez Jelene, župnik in kro
nist v Ledinah j e  med drugim 
zapisal v svoji kroniki o nabira
nju vahčev v teh krajih in njih 
običajih naslednje: 

»Vsak, kdor bere vahče, ni sa
mo dolžan da zalona (se zahva
li), marveč mora položiti vahček 
na travo in mora zmoliti za do
brotnike toliko očenašev, koli
kor j e  travic pod hlebčkom. Za
tem v svoji kroniki nadaljuje: 

Žirovci k a j  radi berejo pred 
Vsemi svetimi takoimenovane 
vahče ali vahčke. Ta dan pride 
na Ledine kar leze in gre; otroci 
in starci, mlade ženske in mo
žje, potrebni in nepotrebni, vse 
gre gor na Ledine, da berejo 
vahčke. Velikokrat so med temi 
vaščkarji, ki gredo od hiše do hi
še tudi taki, da pitajo svojo 4-no-
gato živalj s tem kruhom.« 

Zapisovalec Leopold Urh iz 
Rovt pa j e  letos o vahčih takole 
zapisal: 

Po prvi svetovni vojni in tudi 
š e  dosti pozneje so bili za nas 
»bajtarje« hudi časi. Vsega j e  
primanjkovalo, pa tudi kruha ni 
bilo. Seveda za večje kmete to ni 
veljalo. Oni so pridelali pšenico, 
ječmen in oves. Tukaj  v Rovtah 
in v Zaplani j e  bila navada, da 
so kmetje za »vse svete« pekli 
majhne hlebčke, katerim so re
kli »vahči«, v Zaplani pa za 
sv. Martina 11. novembra, ki so 
jim rekli »martinčki«. Spekli so 
jih po 50, 60 ali tudi po 100 vsak. 
Mi, ki smo bili lačni kruha, smo 
potem hodili od hiše do hiše in v 
vsaki smo dobili po hlebček. Tu
di iz Logatca so hodili, včasih ce
le procesije. Če so bili kmetje 

dobri, so pekli iz pšenične ali 
v s a j  ječmenove moke, pri neka
terih pa smo jih dobili pečene iz 
ovsene moke, katerih nismo bili 
tako veseli. Ker smo s e  bali da 
bo teh vahčev oziroma martinč
kov prehitro zmanjkalo, smo 
vstajali že ob štirih zjutraj, ko j e  
bila še tema in šli takoj na pot in 
prve kmete budili, da so s e  jezili, 
k a j  tako zgodaj prihajamo. Pri 
nekaterih kmetih smo morali 
moliti, drugače hlebčka nismo 
dobili. Če j e  zmanjkalo hlebč
kov, so nas gospodinje odpravile 
s pestjo suhih hrušk ali orehov. 
Nemalokrat smo se s kakšnim 
nevoščljivcem tudi stepli in 
opraskali. Zvečer so bila naša 
mlada ramena kar težko nosila 
30 ali 40 hlebčkov, kolikor nam 
jih j e  uspelo nabrati čez dan. 
Naše mame so te hlebčke veči
noma posušile, da smo jih poz
neje otroci tako posušene pozi
mi glodali na peči. 

Po zadnji vojni j e  navada na
biranje vahčev izumrla, tudi za
radi vojnih razmer, ko so množi
ce lačnih oborožencev vseh pri
padnosti požirale, ne samo kruh, 
temveč tudi seme, ki na j  bi roje
valo prihodnje leto. 

V težkem ljudskem boju brez
pravnih množic jugoslovanskih 
narodov si j e  legendarni vodja 
in slavni sin hrvaškega Zagorja 
v neenakem boju z močnejšim 
sovražnikom priboril s svojimi 
lačnimi in brezpravnimi dovolj 
kruha za vse, da jim ni bilo tre
ba beračiti za vahče, prešce, du
šice in martinčke, kot so imeno
vali hlebčke za lačne siromake, 
ki so si g a  lahko enkrat na leto 
naberačili in s e  ga najedli, ali pa 
g a  posušili za težke zimske dni, 
da so lahko glodali suhe skorje, 
katerih kruh j e  bil največkrat 
spečen iz najslabših vrst  moke. 

Ivan Reven 



TO K mm; KRmi 

Iz društva računovodskih in  f inančnih  
delavcev Žiri 

Bili smo kritizirani, 
vzpodbujani, v dilemi. . 

Društvo računovodskih in fi
nančnih delavcev Žiri v zadnjem 
času ni bilo kdove kako dejavno 
in bili smo na razpotju: ali ostati 
samostojno društvo, ali s e  pri
ključiti k DRFD Skotja Loka. 

V septembru smo s e  po dalj
šem času sestali na občnem zbo
ru in prevladalo j e  mnenje, da 
ne kaže ukinjati tistega, kar so 
naši predhodniki ustanovili pred 
triindvajsetimi leti in ob dej
stvu, da j e  bila določena obdobja 
dejavnost društvo dokaj razgi
bana. 

Odločitev torej je; društvo 
DRFD Žiri ostane samostojno, 
nujno pa j e  poživiti njegovo de
javnost. 

Na občnem zboru j e  bil izvo
ljen tudi nov izvršni odbor, ki s e  
j e  prav kmalu sestal in konsti
tuiral. 

Po obravnavi o delu društva 
smo določili glavne smernice za 
delo in sicer; 

— sprejem sprememb in do
polnitev pravil društva 

— ureditev evidence članstva 
— ureditev arhiva društva 
— organizacija seminarjev in 

drugih vrst  izobraževanja član
stva 

— organiziranje strokovnih 
izletov 

— druge oblike dejavnosti re
kreacijskega značaja in razne 
druge aktivnosti. 

Od besed smo prešli k deja
njem. V začetku decembra smo 
organizirali v Žireh seminar o 
pripravah na zaključni račun 85. 
Seminar j e  vodila Helena Ken-
da iz Kranja. Organiziran j e  bil 
z namenom, da s e  seznanimo z 
novostmi v naši stroki, da s e  pri

pravimo, da bodo družbena sred
stva pravilno vodena in popisa
na, da bodo inventure dobre in 
dejanske evidence točne in us
klajene, da bo letni obračun na
šega dela pravi. 

Udeležencev .na seminarju j e  
bilo preko 60 iz vseh žirovskih 
delovnih organizacij in tudi iz 
drugih bližnjih krajev. Bili so 
zadovoljni in menijo, da bi k a j  
takega še kazalo pripraviti. 

Organizirali smo tudi stroko
vno ekskurzijo v Sevnico. Tam 
smo si ogledali tovarno Lisca, 
srečali smo s e  s predstavniki 
DRFD Sevnica, ki so nas sezna
nili z dejavnostjo njihovega dru
štva in nam povedali svoje iz
kušnje ob tem. 

Sicer lahko rečem, da bomo 
skušali delati tako, kot smo ob 
tej  ekskurziji; v akcijo vključiti 
čimveč članov, oz. članic. Upam, 
da nas bo tudi v prihodnje delalo 
čimveč. 

Imamo pa problem z denar
jem, ker nimamo pravih virov 
dohodkov; skoraj  vsaka akcija 
pa j e  povezana s stroški. Ker j e  
naša dejavnost strokovnega, ka
kor tudi rekreativnega pomena 
in vključujemo večje število čla
nov iz vseh žirovskih delovnih 
organizacij, seveda pričakujemo 
pomoč tako OZD; od skladov 
skupne porabe in sindikatov. 

Za k o n e c  š e  i n f o r m a c i j a :  v 
petek,  7. f e b r u a r j a  b o  o b č n i  
z b o r  d r u š t v a  i n  p r a z n o v a n j e  
d n e v a  r a č u n o v o d s k i h  i n  f i 
n a n č n i h  d e l a v c e v .  P r a z n o 
v a l i  b o m o  s k u p a j  z d r u š t v o m  
D R F D  Sko/ja  L o k a  v Parti
z a n u  v Ž ireh .  

Majda Jesenko 

Na sliki pod 70-metrsko skakalnico — so z leve proti desni: zme?®' 
valeč Andraž Zu panic, Janez Debelak (2), Boris Pušnik (3), Bob' 
Kopač (3) in Primož Kopač, ki  je  bil s skokoma 65,5 in  67 m peti. 
Tekmovanje si je  ogledalo preko 500 gledalcev. 

Lepa tekma starejših 
mladincev 

5. januar ja  j e  bila na 70-metrski 
skakalnici v Žireh 3. tekma za 
pokal »СОСКТЛ« v kategoriji 
starejših mladincev. 
Zmagal j e  Andraž Zupanič iz 
Elektrotehne Ilirija Ljubljana, s 
skokoma 68 in 68,5 m in 208,7 
točke; drugi j e  bil Janez Debelak 
iz istega kluba, s skokoma 68 in 
67 m in 207,5 točkami. Tretje 
mesto pa sta delila Robi Kopač, 
SSK Alpina in Boris Pušnik, 
SSK Titovo Velenje; z 206,4 to
čkami. 

Finančno računovodski delavci s e  usposabljajo 
1Л 

Za mrliško 
vežico 

so darovali 
I v a n a  K r v i n a  i n  S l a v k o  

B a j u k  4.000.— din  n a m e 
s to  v e n c a ,  o b  s m r t i  s e -
s t r i č n e  M a r i j e  Potočnik.  

M a r j a n a  Žake l j ,  O b  p o 
t o k u  — 2.500.— d in  o b  
smrti  s ina  Janka .  

Trenutna 
uvrstitev n a š i h  

v pokalu 
Pri starejših mladincih J® 
Robi Kopač n a  4. do 5. me
stu, Primož Kopač pa je  7. _ 
Pri mlajš ih  mladincih P*"'" 
mož Kopač vodi, skupaj  * 
Tamšetom iz Titovega Vele
nja, medtem ko je  Andraž 
Kopač 7. 
V kategoriji starejših pionif" 
jev pa je  prvi Andraž Kopa^' 
medtem ko je  Jože Vehar I"-

»DELO - ŽIVLJENJE« 
g l a s i l o  ALPINE,  tovarne  
o b u t v e  Žiri, Strojarska 
u l .  2, n .  sol .  o., k i  i m a  ^ 
s v o j i  ses tav i  TOZD ProiZ' 
v o d  n j o ,  TOZD P r o d a j o  
D e l o v n o  s k u p n o s t  skup"  
n i h  s l u ž b .  — Ureja 
urednišk i  o d b o r :  Marija 
A l b r e h t ,  T a t j a n a  Dolenc-
M i l e n a  L u k a n č i č ,  Tat jana  
Mohorič,  H e l e n a  K a v č i č .  
M a r j a n  Piš l jar,  Anušk® 
K a v č i č  — tehnič n i  ured
n i k ,  N e j k o  P o d o b n i k  ^ 
g l a v n i  i n  o d g o v o r n i  ured
n i k .  — Izhaja mesečno,  
n a k l a d a  2200 i z v o d o v .  Fo
t o g r a f i j e :  Br ig i ta  Zemlj^T 
rič. T i s k :  T K  GorenjsH' 
t isk,  K r a n j  


